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IKTUELT  

Arbeidsplasser 
Mediedebatten ompyning eller i k k e m n g  av Fiskeridirektoratet og Havforskningsin- 
stituttet til Troms# synes å ha lagt seg, og jeg skal så visst ikke sparke i gang noen ny. 
Men jeg har lyst til å sitere en av mine kolleger som meget t0rt kommenterte &t hele 
med å si at &t var faktisk g@ å vrere så etterspurt! 

Så spdrs det iia om &t var min kollega eller bare arbeidsplassen hans dejlyttelysme 
var ute etter! 

I det store perspektiv er det langt mer interessant og positivt at mange tunge akt0rer 
nå retter fokus mot de store utviklingsmulighetene som ligger i norsk jiskerimzring. 
Milliardprognosene for hvor stor verdiskapningen kan bli de neste tiårene er mange og 
sprikmak. Men en ting synes både forskere og politikere å vrere enig om; det erfikeri- 
mringa som skal skafe inntektene når pengefimmen fra Nordjwn avtar. 

Norsk Hydro må vmre bortimot de eneste som ikke tror på det. 
Selv om en baserer seg på & mest forsiktige anslag for vekst i norsk fikerinaring, 

vil &t bli. og må &t bli, mange arbeidsplasser av &t. Det er disse arbeidsplassene 
planleggem i Troms og andre fylker burde konsentrere oppmerksomheten ndt.  I den 
grad planleggere kan påvirke uiviklingen, burde de karte seg inn i arbeidet med å legge 
forholdene til rette for at veksten i fiskerinrennga kommer kysten, sin &l av kysten. til 
gode. 

Det er ingen selvf01ge at &n &l av kysten der fiskeri- og oppdrensvirksomheten 
foregår i dag. vil bli sittende med pengene og & mest interessante arbeidsplassene om 
ti til tjue år. 

Oijeindustn*en har skapt, og skaper, store innntekter. Den har også skapt mange 
godt betalte arbeidrplasser b&ie på Vestlandet og i andre landsdeler. Men & store 
pengene havner i Oslo enten &t nli er i offentlige eller private kasser. og de mest inter- 
essante arbeidrplassene har også kommet der. 

Det er ikke blitt riktig slik imrimzringa, selv om Fiskeriforskningsrådet, Statens 
Fiskarbank og FHL mfl for lengst har havnet i Oslo, eller Hovedstaden som det nå 
konsekvent heter i fiemsynsnyhetene! 

Men R#& & Co sitter på Aker Brygge og antallet tradere, konsulenter 0.0. med 
adresse B r e m  eller andre steder i Oslogryra #kr.  

Samtidig jobbes det hardt med å #Øke rekrutteringa tilfiskennreringaw. - skufle mer 
arbeidrkraj? til mottaksanlegg, slakterier og filetlinjer. 

Godt er &t, for uten & som er villig til å stå &r, blir det lite verdishpning ifiskennorge. 
Det er på dekket, på golvet, på oppdrettsanlegget grunnlaget for verdiskapningen 

legges, og der er det ugordringer nok. - Men bare for noen få utvalgte. For de fleste er 
det relativt dårlig betalt rutinearbeid. om vi ser bort fra fikebåten da. Men der blir der 
neppe plass til så mange flere i årene som kommer 

Det er i @ansiering, ~mmulgement~, produktutvikiing, salg, tmding, markedsfcring, 
eksport, forskning o-a de interessante jobbene i hovedrak må komme. De jobbene som både 
er så utfordrende og godt betalt ai velurdonnet ungdom vil velge kysten ogjiskenmringa. 

Ei fiskerinaring som tar mål av seg til å mangedoble verdiutbytrer i åra som kom- 
mer. trenger velkvalifiert ungdom. 

Kystbyer og kystsamfunn som vil vokse i takt med veksten i fiskerinaringa må behol- 
de den valkwlifiserte ungdommen. få dem tilbake når de har tatt utdannelsen. 

De kommer ikke tilbake tiljiletlinja. Det må stØrre utfordringer og bedre betaling til. 
Gode planleggere som ikke drukner i paragrafer, kart og dokumentbunker kan vrere 

med å legge forhoidene til rette for ei god utvikling. 
Men det må en M~kster, Halstensen, LerØy, Domstein, Nore. Strand, S~revik, Vartdol, 

Gr#nnevet, Torgnes, Furu, Meland, Johansen. Nergård eller Rå til for å skape disse 
jobbene. 

- Det vor en utfordring til et lite knippe av de mange navn som bygger norsk fiskeri- 
ruering! 

Sigbj0m Lomelde 
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HAVETS MILJfl 

Havets m i l j ~  2000 
Havets milja er en viktig akologisk faktor som 
@virker den biologiske tilstanden i havet. Varia- 
sjoner i havrniljset og endringer i havklimaet vir- 
ker inn p& geografisk fordeling, vekst og rekrutte- 
ring hos fisk. Vare fiskebestander er som regel i 
best forfatning og gir sterkest Amklasser i Ar med 
store tibrsler av atianterhavsvann og b y e  sjs- 
temperaturer. 

I Atlanterhavsvannet som Wmmer inn i Norske- 
havet gjennom FærsyShetlandkanalen har tem- 
peraturen akt gradvis siden 1995, og i 1999 la 
middeitemperaturen w 0.4 "C wer normalen. 

- Dette er det hmrye@? som er registrert siden 
begynnelsen av 19804ra. I kjernen av det atian- 
tiske vannet avtok temperaturen til om lag det 
notmale i 1999.1 de nordligste omddene av Nor- 
skehavet, wrvest av Svalbard, har temperaturen i 
det atlantiske vannet vært tilnærmet normal siden 
1 996. Den varme sommeren og hosten 1999 fm- 
te til unormalt hsye temperaturer i avre lag i sstii- 
ge og i sentrale deler av Norskehavet nord for 
Lofoten. I svre lag av kystvannet var det og& 
varmere enn nomait. særlig hssten 1999 var 
ekstra varm med temperaturer opp til 2 "C over 
det normale for Arstiden. I dypere lag av Icysnmn- 
net var temperaturene wer det normale gjennom 
heie Aret, og ved Arsskiftet 199912000 kl de 1-2 
"C over langtidsnormalen i kystomrMet mellom 
Lofoten og Finnmark. I sentrale og vestlige deier 
av Norskehavet har langtidstrenden pekt mot 
lavere saitholdighet og temperatur. Dette skyldes 
akte tilfarsler av kaldt, ferskt arktisk vann fra Pol- 
havet via Øst-lslandsstrnrmmen. OmrAdet domi- 
neres mtt av arktiske vannmasser. 

I vestlige og sentrale deler av Barentshavet har 
temperaturene gradvis @tt ned etter den varme 
perioden omkring 1990. Fra 1995 til begynnelsen 
av 1998 W temperaturen stort sett under IangWs- 
middelet, men skte utover i 1998. Fra oktober 
1998 til januar 1999 steg temperaturen markert i 
vestlige del av Barentshavet, mens den sank til ca 
0.3 "C over normaien utover varen og sommeren 
1999 far den skte igjen utover ksten. Ved Ars- 
skiitet 1999/2000 var temperaturen steget til 
l.l°C over langtidsmiddelet, det hsyeste som er 
observert siden 1983.1 senaale deier av Barents- 
havet akte temperahtren i 1999 til ca OS°C wer 
langtidsnormalen, mens den i de wnestlige omdi- 
dene mellom Kola og Semrayene l& 0.2-0.3 "C 
over normalen. Vinteren 1999 og ved Arsskiftet 
1999mKX) var det betydelig mindre is i Barents- 

havet enn i 1998. Vi venter fortsatt temperaturer 
over det nomiale i Barentshavet vinteren og 
viiren 2000. 

Temperaturene i svre lag av Skagerrak og i 
store deler av Nordsjsen var mellom 0.5 og 2.0 "C 
over langtidsmiddelet gjennom hele 1999. Hssten 
1999 var tmperaiurene spesielt b y e  @ grunn 
av den varmeste hasten vi har hatt pA 100 Ar. 
Etter 1995 har temperaturen og saitholdighet skt 
gradvis i bunnaere lag i nordlige Nordsjsen og i 
det innstmmmende atlantiske vannet i vestskdi- 
ningen av Norskerenna 1 1999 18 temperaturene 
0.6-0.8 "C wer normalen. I den nordvestlige del 
av Nordsben mA vi tilbake til den varme perioden 
omkring 1990 for finne SA b y e  temperaturer. I 
det innstrammende atlantiske vannet var tempe- 
raairen i 1999 den hsyeste som er observert 
siden mAlingene startet i 1970. 

Fra 1991 til 1994 var det en Idar tendens til sken- 
de biomasse av dyreplankton i alle deler av 
Barentshavet. Etter 1995 har planktonmengden 
gAtt ned i vest, mens det har vært smA endringer i 
sst. For heie omddet sett under ett var den totale 
biomassen av dyreplankton i 1999 den laveste i 
perioden 1994 -1 999. 

Med unntak av 1996, ser det ut til at v- 
Momstnngen etter 1991 pA stasjon M i Norskeha- 
vet kommer senere for hvert Ar og varer kortere 
tid. Arsaken er enid uklar, men mye tyder p& at 
skt transport av ferski arktisk vann til Norskeha- 
vet via Øst-lslandstnammen kan være en viktig 
faldor. Tendensen til tidligere vhppblomsaing 
betyr trolig mye for dyreplanktonproduksjonen i 
Norskehavet fordi utviklingen av dyreplankton her 
er sterkt knyitet til tidspunktet for  aro opp blomst- 
ring. Sammenlignet med fomg&ende Ar var b i i  
massen av dyreplankton i Norskehavet noe lave- 
re viiren 1999, særlig i den sstlige delen. Utwer 
sommeren akte den imidlertid betydelig, og bie 
den byeste siden miliingen startet i 1994. Den 
starste skriingen i b i i  bie observert i sen- 
tralelvestlige omidder av Norskehavet 

Økt produkqon av dyreplankton de senere C 
har medvirket til bedre beiteforhold og skt ind i i  
duell vekst hos sild i Norskehavet 1 1999 farte 
store tibrsier av arktisk vann til ssr l i  del av 
Norskehavet om vAren, og unomialt b y e  som- 
mertemperaturer i avre lag i s s l i i i  Norskehavet, 
til at silda hadde en unormal nordlig utbredelse 
om sommeren. Mengden av siidelarver gikk bety- 
de@ ned sammenlignet med rekodret 1997. 
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Gytingen foregikk hovedsakelig mellom Stad og 
Sklinnabanken. Fotboldene utover sommeren og 
hesten gav ikke god overlevelse, SA 1999-dr- 
klassen av sild mA betegnes som middels. Den 
individuelle veksten var imidlertid god, og dette gir 
hAp om bedre overleving enn vanlig vinteren 
2000. 

Laweindeksen for lodde i juni 1999 var den 
hsyeste som er registrert siden undemkelsene 
startet tidlig p i  198O-tailet, og om lag dobbelt SS 
hmry som i 1998. O-gruppeindeksen for lodde var 
den nest hqeste siden 1 981. Bare 1 -as- 
sen var starre, en aisklasse som senere viste seg 
d bli den mest tallrike som er m&it akustisk Under 
Ognippetoktet hesten 1999 fant vi loddeyngel fra 
grensen mot Norskehavet til Novaya Zemlja. Om 
denne gode yngelproduksjonen vil multere i en 
steik Brddasse i 2000 kan bare videre underce- 
kelser gi svar p&. (Se ellers omtale av sikl og 106 
de i rapporten Havets ressurser 2000). 

knctnemi i igavaI lanosk~man~harv ic t  
segAhanærsammenheiigmedfangstavhestems 
krelfelgendehrastBeregirigavilmbmhgav 
aflaitskvamtilNordqPrenMaeren1998gavenprog 

nose for fangst av he&w&d på om lag 30.000 tonn 
hasten 1999. Den totale fangst ble omlag 44.000 tam. 
Ny progiose blir utarbeidet vinteren 2000. 

Skadelige alger og forurensning 

V h  1999 observerte vi de nest heyeste nitrat- 
konsentrasjonene i %Arene langs vestkysten av 
Jylland og i Skagerrak. Dette viser igjen at mye 
næringssalt om varen i dette omradet farer til 
betydelig 0kt algeproduksjon, men ikke nedven- 
d i s  til oppblomstring av skadelige alger. Sist vi 
hadde blomstring av en skadelig alge var i 1998. 
Den til da ukjente flagellaten Chattonella aff. Ver- 
ruculosa, fortbaket dødelighet Mde pA opp- 
drettsfisk og naturlige fiskebestander. 1 1999 var 
forekomsten av skadelige alger i Skagerrak nok& 
normal. Chrysodiromulina spp. hadde sin hoved- 
sesong i mai-juni, Gyrodinium d. aureolum fore- 
kom svært beskjedent, mens Gymnodinim chlo- 
rophorum, som vi ikke har registrert tidligere, var 
svært tallrik fra september. Fra midt i mars til midt 
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i april forekom en del Alexandrium. I Hyisfjorden 
og Sandsfjorden i Ryiylke var den aivisse fore- 
komsten av Prymnesium beskjeden og skapte 
ikke problemer. Heller ingen andre alger gav noe 
særlig clsdelighet blant fisk i oppdrett langs kys- 
ten. Problemene med algegifter i skjell var ikke 
store p& kysten sett under ett, men Idcan i Sogne- 
fjorden ble man fradidet å plukke ville skjell i pen- 
oden fra mars til oktober. I Rogaland ble det kun 
@vist et par tiblier av diaregi i skjell. Det ble 
imidlertid ved noen anledninger @vist andre typer 
gift i skjell, muligens s8kalt yessotoksin. Hva som 
er kildeorganismen til dette toksinet vet vi ikke. I 
Tmndelag var det lite problemer med giftige 
alger, og i Nordland ble det i mai registrert l i  
paralytiske gifter i skjell. I juni ble det for ferste 
gang påvist paralytiske gifter i skjell i Finnmark. 
Det er utviklet modeller som kan beskrive utvik- 
lingen av algeblomstringer og beregne betyd- 
ningen ulike tilførsler av næringssalter har for 
eutrofiforholdene i Skagerrak, og det er bereg- 
net komplette næringssaltbudsjetter for Nord- 
sjeen. 

Organiske miljegifter som PCB og DDT opp- 

konsentreres i de marine næringskjeder. I haye 
konsentrasjoner kan stoffene gi ahrorli bidogi 
ke effekter. Forsak utbrt med miljagiften PCB 
viser effekter @ tilbakedannelsen av egganlegg 
og gytetidspunkt hos torsk I &ne norske havom- 
idder fins de hnryeste nivaene av organiske mil@- 
gifter i Skagerrak. 

Petrdeumsvirksornheten @ norsk sokkel med- 
fnrrer utslipp av produksjonsvann @ ca. 120 milli- 
oner m3. Dette vannet inneholder smA mengder 
alkyierte fenoler som trolig kan gi ho-- 
rende effekter. Effekten av disse stoffene pA tor- 
skens reproduksjon Mir rd undemkt. Nedfall fra 
kjernefysiske prnrvesprengninger p4 5Cb og 
GMallet og utdipp fra reprrrcesseringsanlegg i 
Europa er de to viktigste kildene av menneske 
skapte radiuklider i marint mi%. Aktiviteten av 
radioaktivt cesium (Cs-137) er W i werRatese- 
diment i hele Bamtshavet I omdidet mellom 
Bjømeya og Svalbard ser vi noe byere r a d i i -  
tiv &&ing enn dimenttypen slaille tilsi. Vi 
underceker om dette er knyttet til opptak av r a d i  
nukiider i den store produksjonen av planteplank- 
ton i omdidet. 

I 

Bomtrål ikke så ille? 
BomtrZding er uglesett i mange kret- 
ser. Spesielt har mange miljavemor- 
ganisasjoner @tt til kraftige angrep 
M denne fisketeknikken og har blant 
annet hevdet at bomtrdl ødelegger 
havbunnen og dreper organismene 
som lever der. 

Belgiske fiskere driver hovedsaklig 
bomtrålfiske og Havforskningsinsti- 
tuttet i Belgia har derfor forsket på 
virkningene av bomtrdl i mange år. I 
felge  world Fishingn konkluderer 
instituttet med at bomtråling ikke er 
en slik trussel mot livet på havbun- 
nen som det ofte hevdes. linstituttet 
har regnet ut at trykket fra en bomtrill 
mot havbunnen tilsvarer trykket fra 
en person på 80 kilo dersom 
hanihenne hadde kunnet spasere 
der nede. Dette er det samme for 
bade store og små Mlere. Strarre 
fartøyer bruker riktignok tyngre red- 

skap, men de tauer samtidig fortere 
og f& derfor strarre bft. 

Underwkekene fra instituttet kon- 
kluderer og med at de sporene kjede 
og gear setter p4 havbunnen er borte 
etter fem dager når været er stille og 
rolig. I urolig vær er sporene borte 
etter en dags tid. 

Nå driver instituttet forsek med å 
øke selektiviteten i b o d  biant 
annet ved å pnave ulike typer avindun 
i trdlen. Men det blir og& gjort forsek 
med elektriske kabler i underkant av 
tamingen slik at elektroder nærmesi 
stryker over bunnen samtidig som 
de sender ut elektriske impulser. 
Impulsene får reker til å hoppe opp 
og dermed gå i Men, mens andre 
arter ikke reagerer og blir liggende 
slik at Mlen går over dem. 
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m A A A  Prognoser L v V V  

Havkiimaet 

Tilførselen av varme ved innstramning av atlan- 
tisk vann til Norskehavet er forholdsvis stor. og 
det ventes derfor fortsatt temperaturer nær eller 
over det normale i den østlige delen av Norskeha- 
vet og i dypere lag langs norskekysten. 

Den vestlige delen av Norskehavet vil fortsatt 
være preget av relauvt ferskt og kaldt arktisk 
vann. Det er imidlertid tegn på en økende innfly- 
telse av atlantisk vann i øvre lag av det sentrale 
Norskehavet nord for Lofoten, med økt tempera- 
tur og saltholdighet. 

Det er fortsatt en forholdsvis stor varmetrans- 
port inn til Barentshavet, og vi forventer en varm 
periode med temperaturer over det normale i hele 
Barentshavet i 2000. 

Tendensen til økt saltholdighet og temperatur i 
dypere lag over Nordsjøplatået og i Norskerenna 
vil fortsette i 2000. 1 Nordsjøen og Skagerrak vil 
det bli en forholdvis mild vinter i 2000. 

Produksjonsforhold 

Overvintringsbestanden av dyreplankton hesten 
1999 synes å gi grunnlag for et noe svekket 
næringsgrunnlag for lodde, norsk vårgytende sild 
og fiskeyngel i Barentshavet. 

Økt innflytelse av atlantisk vann i nordlige del 
av det sentrale Norskehavet og økt mengde av 
dyreplankton sommeren 1999, vil trolig bedre pro- 
duksjonsforholdene i 2000 og gi økt individuell 
vekst hos norsk vårgytende sild. 

Rekrutteringen av sildelarver i 1999 synes å 
være av middels stnrrrelse. Sildelarvenes tilstand 
høsten 1999. sammen med gunstige miijøforhold, 
gir håp om god overleving vinteren 2000. 

Yngelproduksjonen av lodde var svært god i 
1999 og en sterk årsklasse i år 2000 er blant 

annet avhengig av miljøforholdene vinteren og 
våren 2000. 

En ny prognose for fangst av hestemakrell om 
høsten basert på beregnet innstramning av atlan- 
tisk vann til Nordsjøen om vinteren blir utaheidet 
vAren 2000. 

Fiskefordeling 

I Norskehavet vil utbredelsen av vann med arktisk 
opprinnelse føre til en fortsatt redusert vestlig 
utbredelse av norsk vårgytende sild. Bedre beite- 
forhold i den sentrale delen av Norskehavet de 
senere grene vil trolig og& bidra til A redusere 
den vestlige utbredelse. Vi venter derfor at silda 
vil fordele seg omtrent som de siste par årene. da 
bare en liten del av bestanden trakk inn i islandsk 
sone. 

Høyere temperaturer i vestlige og sentrale 
i 

deler av Barentshavet kan gi økt tilgjengelighet av ' 

torsk i den cørlige del av ~Smutthullet-. 

Langtidsprognose 

I de siste årene har det vært forholdsvis store til- 
førsler av varmt atlantisk vann til østlige del av 
Norskehavet. Den økte vamietransporten førte til 
en fortsatt temperaturøkning i dypere deler av 
Nordsjøen, langs norskekysten og i Barentshavet 
i 1999. Erfaringer fra tilsvarende avarmebølger- 
viser at temperaturene kan holde seg forholdsvis 
høye i en periode på tre til fem år. Det er derfor 
stor sannsynlighet for at temperaturene vil holde 
seg nær eller over det normale fram til ca 2002. 

Den vestlige delen av Norskehavet vil også de 
næmeste årene være preget av arktisk vann. 
med forholdsvis lave verdier av saltholdighet og 
temperatur. 

Statlig hjelp fra fjord til bord 
Norges Eksportråd og Statens nærings- og 
distriktsutviklingsfond (SND) har inngått en 
samarbeidsavtale for A kunne tilby norsk 
næringsliv støtte og veiledning fra a til å. 

For ei eksportretta næring som fiskerinæ- 
ringa, vil dette uten tvil være en kjempefordel. 

Samarbeidet mellom Eksportrådet og SND 
gjør at de to institusjonene kan tilby virke- 
midler fra nyskapning, bedriftsutvikling og 

markedsutvikling til solid ekspottmarkeds- 
støtte. 

Næringslivet skal heretter kunne finne alt på 
et sted. bokstavelig talt, ved at SND's lokal- 
kontor skal være inngangsporten til systemet. 

Kunder som kommer til SND-kontoret, vil bli 
koplet opp mot ett eller flere av Eksportrådets 
utekontor dersom det er behov for det. 

S.L. 



HAVETS RESSURSER 

Havets ressurser 2GGG 

. Høyt beskatningsnivå, lav vekst og betydelig kan- 
- nibalisme har ført til at totalbestanden av norsk- 

arktisk torsk er nede på 1 ,l millioner tonn og gyte- 
bestanden på 275.000 tonn i 2000. Veksten i lod- 
debestanden har ennå ikke gitt økt vekst hos ett 
og to år gammel torsk, men i bestandsberegning- 
ene er det lagt inn økt vekst og redusert kanniba- 
lisme fra 2000 til 2001. Utviklingen av en mer 
egnet bestandsberegningsmodell for torsk har 
pågått et par år. Planen er å ta den i bruk ved 
ICES' bestandsvurderinger i 2000. 

Gytebestanden av norsk-arktisk hyse er bereg- 
net til 120.000 tonn i 2000. Den sterke 1990-Ars- 
klassen blir etter hvert erstattet av svakere Ars- 
klasser, og det vil føre til sterk reduksjon i gytebe- 
standen. Siden 1993 har torsken forsynt seg godt 
av småhysa fordi det har vært lite lodde i Barents- 
havet. Trolig vil veksten i loddebestanden fare til 
redusert beiiepress pil hysa, noe som vil føre til 
dempe mindre nedgangen i bestanden. 

Veksten i loddebestanden er lavere enn den har 
vært de siste årene. 1998-årsklassen har færre 

111) 

g m ,  
E 

w 1  
?t 
C 

B 
E 
Y 

P" 4az 
O 
m 

5 
Y 

1 0 )  30 

O O 
IN IW in2 1%; IW IWI IW IW m m int m iw IMS im ini inr i n  

Figur 1.1.2. Norsk Arktisk torsk. Utriidingen n iotalbestand (tre Ar og eldre, #riler) m n d  (skraverl del av 
seylene) og fangst (helbuldran linje) ira 1946 til 1999. 
rvariuhwr HC eod; devdopment d iotai dPdr biomas (w 9 a d  older, w aiinmm), s#awin# 

biomas (solid wIumll~) and IaMinps (solid lin) in ike peuiod 1-1999). 

NR. 2 



HAVETS RESSURSER 

16 

14 

U 

- 
t 10 
O 

r 
8 
3 
c 8 
C <O 
C 

6 * 
h w 

4 

2 

O 
1950 1952 1954 1956 t958 1960 1962 1964 1966 1968 1970 19R I974 1976 1978 1980 1982 1984 1986 1988 1990 1992 1994 1996 1998 2000 

Figur 2.1.2.Homk vim sild. GyiebesIandsnr dmeise i perioden 1951-1999. 
Nolwakm spfjng spawaiag Iknjng. Spim18pfirning s&W 8 i ~  during 1%1-1999 

- 

individ enn 1997-årskiassen og er vesentlig min- 
dre enn det var grunn til å vente ut fra yngeltokte- 
ne. 1999-årsklassen ser derimot svært lovende ut. 
På yngeitoktet i august 1999 ble den målt til den 
nest stnrrste siden 1 965. Bare 1989drsklassen var 
starre på dette stadiet. En voksende ungsildbe- 
stand i Barentshavet kan føre til drligere rekrutte- 
ring til loddebestanden de nærmeste årene. 

Norske og russiske toktdata viser at det er min- 
dre reker i Barentshavet og ved Svalbard. mens 
det er måit en solid skning i området ved Hopen. 

Gytebestanden av norsk vårgytende sild går 
ned fra 10 til 9 millioner tonn fra 1999 til 2000. 
Nedgangen er ventet, og den vil fortsette i årene 
som kommer fordi Arsklassene som nå skal 
rekruttere til gytebestanden er svake. Gjennom- 
snittsalderen i gytebestanden vil ske som en kon- 
sekvens av dette, noe som også vil gi mer stor 
sild i fangstene. 

Både i 1995, 1996 og 1997 ble det produsert 
svært gode årsklasser av kolmule. Det førte til at 
vi våren 1999 malte den mrste bestanden noen 
gang, men sommeren 1999 var de akustiske 
målingene langt lavere enn ventet. Både vest for 
De britiske øyer og i Norskehavet er det den ster- 
ke 1996-årsklassen som dominerer. Det ser ut til 
at bestanden nå har nådd sitt maksimum, og fordi 
den domineres så sterkt av yngre årsklasser er 
den mye mer drbar nå enn den var fonige gang 
den ble utsati for sterkt fiskepress. 

RBsultatet fra toktet i november 1999 gir grunn 
til å vise forsiktighet i beskatningen av sei-bestan- 
den i nord. Toktet viste en sterkt reduksjon bade i 
antall og biomase av fire år og eldre fisk sam- 
menlignet med 1998. Gytebestanden av sei nord 

for 620 nord var på topp i 1998, men er nå på rask 
veg ned mot den biologisk sikre grensen. Det 
positive er at det ble registrert mye mer treåringer 
i 1999 enn i de foregående årene. 

Det blir ikke gjort tilfredsstillende bestandsbe- 
regninger verken på lange, brosme eller blålange. 
Det blir heller ikke gitt kvoteråd for disse artene, 
men ICES har tilrådd lavere fiskedødelighet og 
intensivering av innsamling av grunnlagsdata for 
alle tre artene. Fangst per enhet innsats har sun- 
ket med om lag 70% i linefisket etter lange og 
brosme siden 70-årene. 

Det finnes lyspunkt i bestandsvurderingene av 
blåkveitebestanden. Rekrutteringen ser ut til å 
utvikle seg positivt. men gytebestanden er fortsatt 
på er svært lavt historisk nivå. Årsklassene som 
er produsert fra 1995 og utover ser ut til A vende 
tilbake til de tradisjonelle områdene ved Svalbard 
og i Barentshavet, og noen av disse årsklassene 
ser lovende ut. Fisk som er ti Ar og eldre, og 
utgjnir den eldre del av gytebestanden, represen- 
terer ennå bare 11% av tilsvarende nivå i 
1970-1 975. 

Bestandsberegningene bade for vanlig uer og 
snabeluer er lite presise. Trenden for vanlig uer er 
dårlig rekruttering, mens data fra kommersielt fis- 
ke indikerer små endringer i den voksne delen av 
bestanden. Nye toktresultat tyder imidlertid p& 
nedgang og& for større fisk. Gytebestanden av 
snabeluer er på et historisk lavmål, og toktresuita- 
tene viser ingen tegn til bedring. 

Prognosene for Nordsjøsild er positive. Midt på 
Wtallet var gytebestanden nede på et svært lavt 
nivå etter flere Br med for hardt fiskepress. Regu- 

. leringene som ble satt i verk, blant annet med 
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sterkt redusert uttak av ungsild, har hatt positiv 
effekt på utviklingen. Etter 1996 har bestanden 
akt, og i 1998 ble gytebestanden målt til 880.000 
tonn. 

De siste årene er makrell fra de tre forskjellige 
gyteomdder, Nordsisen, srar og vest av Iriand og 
utenfor Pottugal og Spania, blitt forvaltet som en 
nordsst-atlantisk makrellbestand. Makrell fra det 
vestiige gyteom&det dominerer bestanden. 1 1995 
ble gytebestanden rnM til 2.5 millioner tonn i dette 

omddet. Resuitatet fra eggmiliinger i 1998 lyder 
på en viss skning, trolig fordi at den svært sterke 
1996drsklassen er kommet inn i gytebestanden. 
Ogsil den stadige komponenten ble mM i 1998, 
og ser ut til å ha rakt sterkt. Gytebestanden av 
Nordsjamakrell Me beregnet til knapt 70.000 tonn 
etter eggmQinger sommeren 1999. Et EUgro- 
sjekt, gjennomfart i 1998, viste at utkast og slipping 
bare forekom i bdjedne mengder, trolig fordi pris- 
nivået pil makrell har vært stabilt de siste drene. 
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Tilgjengeligheten av taggmakrell, (hestema- 
krell), varierer med innstnømmingen av atlantisk 
vann i Nordsjøen og Norskehavet. Dessuten mA 
bestanden være d stor at den begir seg ut pA 
beiievandring til våre fanrann, og det ser ut til at 
fisken mA være minst fem Ar gammel før den 
legger ut på denne beiievandringen. Det er den 
svært rike 1982-årsklassen som har holdt oppe 
Mde det norske og det internasjonale fisket. 
Gytebestanden har &ti nedover siden 1988-1 989, 
og det er ingen tegn til at en ny sterk Arsklasse 
som kan bidra til A snu denne trenden. 

MAlingen som ble gjort av brislingbestanden i 
Nordsjøen i 1999 var en av de beste i perioden 
etter 1981. Wde fangster og bestandsstnrrrelse 
viser positiv utvikling, og alt tyder p& en god 1998- 
Arsklasse som vil gi god rekruttering til fisket fra 
1999. 1998-Arsklassen er god og& i Skagerrak/ 
Kattegat Det er mye ung brisling, mens de ddre 
aldersgruppene er redusert I fjordornddene sør 
for Stadt ser det derimot verre ut. O-gruppe under- 
srakelsene som ble gjort i november 1999 viser 
omtrent ingen forekomster av Arsyngel av brisling. 

Mengden sei i Nordsjøen er mer enn halvert 
siden begynnelsen av 70-Arene, og bestanden 
blir regnet for A være utenfor føre var-grensene. 
GyWesknden-timakt- i i i i de r r lM~mens f i s=  
kedødeiigheten økte noe i 1998 etter A ha &tt 
ned siden 1986. 

I Nordsjøen er det produsert mange gode Ars- 
klasser av hyse pA 90-tallet p& tross av sterkt fis- 
kepress. 1999-Arskiassen ser svært sterk ut, og 
bestanden blir vurdert til A være innenfor føre var- 
grensen. Fortsatt er det bare 10% sjanse for at en 
ett år gammel torsk i Nordsjøen lever til den fyller 
tre år. Fiskededeligheten har gåti ned, men det er 
bare 1996-Arsklassen som er sterk og kan bidra til 
A ctyrke rekrutteringen. Gytebestanden av hvitting 
er den laveste som noen gang er observert. 

Høyt beskatningsnivA, lav vekst og betydelig 
kannibalisme har ført til at totalbestanden av 
norsk-arktisk torsk er nede pA 1,1 millioner tonn 
og gytebestanden pA 275.000 tonn i 2000. Vek- 
sten i loddebestanden har ennA ikke gitt økt vekst 
hos ett og to Ar gammel torsk, men i bestandsbe- 
regningene er det lagt inn økt vekst og redusert 
kannibalisme fra 2000 til 2001. Utviklingen av en 
mer egnet bestandsberegningsrnodell for torsk 
har pAgAtt et par Ar. Planen er å ta den i bruk ved 
ICES' bestandsvurderinger i 2000. 

Gytebestanden av norsk-arktisk hyse er bereg- 
net til 120.000 tonn i 2000. Den sterke 19904rs- 
klassen blir etter hvert erstattet av svakere års- 
klasser, og det vil føre til sterk reduksjon i gytebe- 
standen. Siden 1993 har torsken forsynt seg godt 
av smclhysa fordi det har vært liie lodde i Barents- 
havet. Trolig vil veksten i loddebestanden føre til 
redusert beiiepress pA hysa, noe som vil føre til 
dempe mindre nedgangen i bestanden. 

Veksten i loddebestanden er lavere enn den 
har vært de siste Arene. 1998-Arskiassen har fær- 
re indiid enn 1997-Arskiassen og er vesentlig 
mindre enn det var grunn til A vente ut fra yngel- 
toktene. 1999-Arsklassen ser derimot svært 

lovende ut. PA yngeltoktet i august 1999 ble den 
mm til den nest største siden 1965. Bare 1989- 
Arsklassen var større pA dette stadiet. En voksen- 
de ungsildbestand i Barentshavet kan bre til dAr- 
ligere rekruttering til loddebestanden de nærmes- 
te Arene. 

Bade norske og russiske toktdata viser at det er 
mindre reker i Barentshavet og ved Svalbard, mens 
det er målt en solid økning i området ved Hopen. 

Gytebestanden av norsk vårgytende sild går 
ned fra 10 til 9 millioner tonn fra 1999 til 2000. 
Nedgangen er ventet, og den vil fortsette i årene 
som kommer fordi Arsklassene som nA skal 
rekruttere til gytebestanden er svake. Gjennom- 
snittsalderen i gytebestanden vil øke som en kon- 
sekvens av dette, noe som også vil gi mer stor 
sild i fangstene. 

W e  i 1995, 1996 og 1997 ble det produsert 
svært gode Arskiasser av kolmule. Det førte til at 
vi *en 1999 mme den stcarste bestanden noen 
gang. men sommeren 1999 var de akustiske 
mailingene langt lavere enn ventet. Bgde vest for 
De britiske øyer og i Norskehavet er det den ster- 
ke 1996-årsklassen som dominerer. Det ser ut til 
at bestanden nA har nAdd sitt maksimum, og fordi 
den domineres så sterkt av yngre Arskiasser er 
dm-mysmer~itrarni i  enn dem-var forrige gang- 
den ble utsatt for sterkt fiskepress. 

Resultatet fra toktet i november 1999 gir grunn 
til A vise forsiktighet i beskatningen av sei-bestan- 
den i nord. Toktet viste en sterkt reduksjon både i 
antall og biimasse av fire Ar og eldre fisk sam- 
menlignet med 1998. Gytebestanden av sei nord 
for 620 nord var pA topp i 1998, men er nil pA rask 
veg ned mot den biologisk sikre grensen. Det 
positive er at det ble registrert mye mer &&ringer 
i 1999 enn i de foregAende årene. 

Det blir ikke gjort tilfredsstillende bestandsbe- 
regninger verken p& lange, brosme eller blblange. 
Det blir heller ikke gitt kvoteråd for disse artene, 
men ICES har tilrildd lavere fiskedødelighet og 
intensivering av innsamling av grunnlagsdata for 
alle tre artene. Fangst per enhet innsats har sun- 
ket med om lag 70% i linefisket etter lange og 
brosme siden 70-Arene. 

Det finnes lyspunkt i vurderingene av blåkveite- 
bestanden. Rekrutteringen ser ut til å utvikle seg 
positivt, men gytebestanden er fortsatt pA er 
svært lavt historisk nivA. Ars~assene som er pro- 
dusert fra 1995 og utover ser ut til A vende tilbake 
til de tradisjonelle omrildene ved Svalbard og i 
Barentshavet, og noen av disse Arsklassene ser 
lovende ut. Fisk som er ti Ar og eldre, og dermed 
utgjør den eldre del av gytebestanden, represen- 
terer enn& bare 11% av tilsvarende nivA i 
197Ck1975. 

Bestandsberegningene Mde for vanlig uer og 
snabeluer er liie presise. Trenden for vanlig uer er 
redusert rekruttering, mens data fra kommersielt 
fiske indikerer srnA endringer i den voksne delen 
av bestanden. Nye toktresultat tyder imidleriid pA 
nedgang o g d  for stram fisk. Gytebestanden av 
snabeluer p& et historisk lavmål, og toktresuitate- 
ne viser ingen tegn til bedring. 
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Prognosene for Nordsjøsild er positive. Midt på både det norske og det internasjonale fisket. 
90-tallet var gytebestanden nede på et svært lavt Gytebestanden har gått nedover siden 
nivA etter flere år med for hardt fiskepress. Regu- 1988-1989, og det er ingen tegn til at en ny sterk 
leringene som ble satt i verk, blant annet med årsklasse som kan bidra til å snu denne trenden. 
sterkt redusert uttak av ungsild. har hatt positiv Målingen som ble gjort av brislingbestanden i 
effekt på utviklingen. Etter 1996 har bestanden NordsMen i 1999 var en av de beste i perioden 
økt, og i 1998 ble gytebestanden målt til 880.000 etter 1981. Bgde fangster og bestandsstarrelse 
tonn. viser positiv utvikling, og alt tyder på en god 

De siste årene er makrell fra de tre forskjellige 1998drsklasse som vil gi god rekruttering til fis- 
syteområdene, Nordsjøen, s i r  og vest av Irland ket fra 1999.1998-Arskiassen er god også i Ska- 
og utenfor Portugal og Spania, blitt forvaltet som gerrak/Kattegat. Det er mye ung brisling, mens de 
en norast-atlantisk makrellbestand. Bestanden eldre aldersgruppene er redusert. I fjordområde- 
domineres av makrell fra det vestlige gyteomd- ne s i r  for Stadt ser det derimot verre ut. O-gruppe 
det. 1 1995 ble gytebestanden målt til 2,5 millio- undersakelsene som ble gjort i november 1999 
ner tonn i dette området. Resultatet fra eggmC viser omtrent ingen forekomster av Arsyngel av 
linger i 1998 lyder på en viss økning, trolig fordi at brisling. 
den svært sterke 1996-årsklasse er kommet inn i Mengden sei i Nordsjøen er mer enn halvert 
gytebestanden. Også den sierrlige komponenten ,,siden begynnelsen av 70-Arene. og bestanden 
ble målt i 1998, og ser ut til å ha økt sterkt. Gyte- . ' blir regnet for A være utenfor føre var-grensene. 
bestanden av Nordsjø-makrell ble beregnet til Gytebestanden har akt litt siden 1991, mens fis- 
knapt 70.000 tonn etter eggmailinger sommeren kedndeligheten økte noe i 1998 etter & ha gått 
1999. Slipping og utkast har vært regnet som et nedover siden 1986 
problem i makrellfisket. Et EU- finansiert prosjekt Hysebestanden i Nordsjøen har produsert 
som ble gjennomfart i 1998 viste at utkast og slip- mange gode Arsklasser p& 90-tallet pA tross av 
ping bare forekom i beskjedne mengder, trolig for- sterkt fiskepress. 1999-årsklassen ser ut til A 
di prisnivhet pil makrell har vært mer stab@ de være svært sterk, og bestanden blir w-rde- til å 
siste årene. være innenfor fare vargrensen. Det gjelder ikke 

Tilgjengeligheten av taggmakrell, (hestema- for torsk og hvitting i Nordsjøen. Fortsatt er det 
krell), varierer med innstrammingen av atlantisk bare 10% sjanse for at en ett Ar gammel torsk i 
vann i Nordsjnren og Norskehavet. Dessuten mA Nordsjøen lwer til den fyller tre &r. Fiskedmidelig- 
bestanden være SA stor at den begir seg ut pA heten har gått ned, men det er bare 1996-årsklas- 
beitevandring til vibe farvann, og det ser ut til at sen som er sterk og kan bidra til å styrke rekrulte- 
fisken må være minst fem &r gammel far den leg- ringen. Gytebestanden av hvitting er den laveste 
ger ut pA denne beitevandringen. Det er den som noen gang er observert. 
svært rike 1982- årsklassen som har holdt oppe 

Regulering av selfangsten i 2000 
Fiskeridepartementet har fastsatt regu- 
leringar for selfangsten i 2000. 1 Vesti- 
sen startar fangsten etter klappmyss 22. 
mars og etter grønlandssel 10. april. I 
Austisen startar fangsten av grønlandsel 
23. mars. Fangsten i Austisen skal vere 
avslutta ved utgangen av 20. april og i 
Vestisen ved utgangen av 5. mai, men 
dersom ver- og isforholda tilseier det kan 
fangstperiodane forlengast. 

Det vert stilt krav om deltaking på Fis- 
keridirektoratet sitt kurs for selfangarar 
for å vere med i selfangsten. Det vil også 
i år bli offentlege inspektørar på alle sel- 
fangstfartøya. 

Selfangsten omfattar vaksne dyr og 
ikkjediande ungar. I Austisen er den nor- 
ske kvoten 5.000 vaksne grønlandssel. 
Kvoten kan heilt eller delvis takast som 
ikkjediande ungar, og då tilsvarar 2,5 
ungar eitt vakse dyr. I Vestisen er total- 
kvoten 17.500 vaksne grønlandssel og 
11.200 vaksne klappmyss. Norske fart- 
sy kan fange heile desse kvotane. Her 
tilsvarar to ikkjediande ungar av grøn- 
landssel eitt vakse dyr, og 1,s ikkjedian- 
de unge av klappmyss eitt vakse dyr. 
Kvotane er fastsette på bakgrunn av til- 
rådingar frå Det intemasjonale råd for 
havforskning. 
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HAVBRUKSRAPPORT 

Havbruksrapport 2 Z 3  
Oppdretisåret 1999 var et godt år for norsk havbruksnæring. Produksjonen av laks og arret I Norge 
nådde nye rekorder. Laksen representerer n& det ekonomisk viktigste sjsmatproduktet tta Norge, og er 
i produksjonsvolum det viktigste hudyrei i Norge. Det har også vært en sterk dmin# i 
mretproduksjonen det siste året, mens rnyeproduksjonen fortsatt ligger på et lavt nivå. Den sterke 
akningen i produksjon av regnbuearret skyldes både at den ikke omfattes av torkv6terestriksjoner 
samt en stigende interesse for dette produktet i marlredet. 

Sykdomssituasjonen i Norge på oppdrettsfisk er 
fortsatt god. 1999 var igjen et år der svært l ie anti- 
biotika ble benyttet. Kampen mot lakselus fortset- 
ter på mange omriider. både ved å kartlegge lusas 
biologi, vandringer etc., og ved å iverksette felles- 
avlusninger. I tillegg til å være den viktigste 'syk- 
dommen" i oppdrett, påvirker dessverre også lak- 
selusa i stor grad de ville laksestammene. Helse- 
situasjonen for norsk oppdrettsnæring, inkludert 
lakselus, potensielle sykdommer og nye vaksina- 
sjonsmetoder er omtalt i denne rapporten. Innen- 
for marin fisk representerer nodaviruset VER et 
stort problem for produksjonen av kveiteyngel. 
Utviklingen av en effektiv vaksine er derfor et prio- 
ritert område. 

Utviklingen av kveitenæringen har vært syno- 
nymt med produksjon av yngel. I så måte var ikke 
1999 spesielt godt for Norge. Det ble produsert 
350.000 yngel, litt lavere enn fjoråret. Derimot har 
volumet av slaktet kveite økt til 400 tonn, en vekst 
på 30 % fra året før. Dette har sammenheng med 
de store yngelkullene fra 1994-1995, som nå har 
nådd slaktestørrelse. Fremdeles er tilgangen på 
kvalitetsyngel den begrensende faktoren i kveite- 
produksjonen. Et lyspunkt er imidlertid at over- 
gang fra ekstensiv til intensiv metode på kort sikt 
kan bedre situasjonen. 

Torsk har lenge vært en aktuell art for oppdrett, 
spesielt var interessen stor på slutten av 80- 
årene, da metoden for ekstensiv produksjon i 
poller ble utviklet. Hovedsakelig på grunn av lave 
priser ble torskeoppdrett likevel ikke noen ny 
næring. Dette er nå i ferd med å snu, på grunn 
av både økt kunnskap og høye priser; det siste 
som et resultat av den negative utviklingen i 
bestanden av norsk-arktisk torsk. Som for kveite 
vil tilgangen på yngel i første omgang være 
begrensende for torskeoppdrett i større skala, 
men det er grunn til å tro at antallet yngel- 
produsenter vil stige raskt. 

Ved Norges eneste kommersielle yngelprodu- 
sent av stort kamskjell, har man i 1999 hatt stor 
suksess med både eggproduksjon og vekst fram 
til 2 mm yngel. Salget av ca. 1.8 millioner 15 mm 
yngel til videreoppdrett viser at det fortsatt er rom 
for forbedringer i vekstfasen fra 2 til 15 mm. Også 
ved Havforskningsinstituttet Austevoll havbruks- 
stasjon har man hatt svært lovende resultater 
med yngelproduksjon i store intensive systemer. 

Blåskjell er i ferd med å vokse til en betydelig 
næring. Interessen for blåskjelldyrking viser seg 
blant annet i form av et økende antall cøknader om 
dyrkingskonsesjoner. Fremdeles er problemene 
knyttet til giftige alger, og til deteksjon av slike giiter. 

I intensiv akvakultur benyttes hovedsakelig 
marine oljer og proteiner som basis for pro- 
duksjonen av for. Fortsatt vil disse kunne 
dekke den stadig økende etterspørselen til 
produksjon av fiskefor, men med dagens 
vekst vil det kun være et tidsspørsmål før 
altemative råstoffkilder må finnes. Bereg- 
ninger viser at akvakulturindustrien i 2010 
vil ha behov for henholdsvis 25 % og 100 % 
av verdens totale produksjon av fiskemel 
og -olje. i denne sammenheng er vege- 
tabilske olje og proteiner aktuelle. Under- 
søkelser har vist at laks tolererer store 
innblandinger av disse komponentene uten 
kvaliietsforringelse. Gass kan også bli en 
ny kilde til proteiner ved hjelp av bioreak- 
torer der gassen omdannes til bakterie- 
proteiner ved fermentering. 

1 Figur l. Slaktikvantum laks 199G19W. 
Production of Atlantic salmon 199&1999. 
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Norge og Frankrike 

Lambert har tidligere tatt doktorgrad innen syk- 
dommer p& karnskjell i Brest i Frankrike. Fransk- 
mannen valgte Norge som samarbeidspartner 
fordi forskere i den norske og franske skjellnæ- 
ringen jobber innen samme problemområde. - Det 
er i dag bare miljøene i Bergen og Brest som job- 
ber med A kartlegge Arsaker til sykdom pA larver 
av kamskjell. Dessuten er de norske forsknings- 
metodene og teknikkene relativt like dem man 
bmker i Frankrike. forteller Lambert til Fiskets Gang. 

Christophe Lamberts prosjekt har gAtt ut p& A 
analysere bakterier og sammenlikne ulike bakteri- 
esamfunn. - Vi har demonstrert flere patogene 
bakteriestammer assosiert med kamskjellarvene. 
Ferste problem var derfor A finne dnrdelige bakte- 
rier for kamskjell-larver og yngel. Jeg sakte da 
spesielt etter en bakterie kait Vibno pectenr'cida. 
Bakterien er ofte Arsak til høy dødelighet blant 
karnskjell ved franske klekkerier, men vi fant ikke 
denne bakterien i de norske klekkeriene. Jeg fant 
imidlertid ulike Vibriebakterier i Norge som kan 
være årsaken til hey dadelighet, forklarer h- 
bert. 

Neste problemomdde for franskmannen var A 
undersake bakteriefioraen til sunne og levedykti- 
ge kamskjeli-larver. Hypotesen var at d i i  bakte- 
riene kunne ha en gunstig virkning pA vekst og 
overlevelse hos larvene. 

Videre sakte man A finne ulike stoffer som kun- 
ne styrke immunsystemet, og ulike kjemikalier 
som kunne bekjempe Vibmbakterier. 

Lambert kan ikke gi en endelig konklusjon av 
sitt arbeid i Norge. men kan si at Vibrebakteriene 
er av en viss betydning for Arsakene til dødelig- 

Slden januar i fjor har iranskmannen Chrktophe lambeit 
ionlut p4 kamskjelibakieria i Norge. 
(Foto: Synave T. Wb). 

het. V i i r e  er det grunn til A tro at og& andre fak- 
torer som miljø, temperatur, fiade har en viss 
p4kvirkning. 

~akte&r og dmieiighet 

Prosjektansvarig Ø i n d  Bergh ved Havfors- 
kningsinstituttet er SA langt fomeyd med samar- 
beidet og er glad for at grunnleggende forskning 
på kamskjell blir prioritert. 
- Oppdrett av kamskjell har et stort potensiale i 

Norge, men stabil og sikker tilgang yngel er 
imidlertid en fonitseaiing for A utvikle næringen. 

d*. .. .:- 
L... -. 
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Forelepig skjer all produksjon av kanskjellyngel 
og larvewr i Norge ved ett klekkeri; Scalpro AS på 
Rong i Øygarden utenfor Bergen. Tilstedeværelse 
av bestemte bakterier i alge- og larvetankene for- 
Brsaker ofte stor dødelighet. Gjennom dette pro- 
sjektet ønsker man derfor ogsd B kartlegge fore- 
komst og smitteveier for slike bakterier i opp 
drettsanlegg for kamskjellyngel. Videre ensker vi 
gjennom samaibeid å bygge opp et internasjonah 
anerkjent miije for kamskjellnæringen, sier Bergh. 

Antibiotika 

- Ett av maene med prosjektet er å spare natu- 
ren for miljarskader. PB kort sikt ønsker man B fin- 
ne en bedre antibitikabehandling enn dem man 
bruker i dag. PA lang sikt er m&t A fi4 all bruk av 
antibiotikabehandling ut av norsk skjellnæring og 
fiskerinæring generett. Man h r  ikke bruke for 
lang tid pA dette dersom man ønsker drive kom- 
mersiell produksjon av kamskjell-larver, forteller 
prosjektleder Bergh. 

Det norske landbruket bruker i dag ti ganger SA 
mye antibiotika som fiskeoppdrettere. Ved for 
eksempel behandling av jurbetennelse bruker 
landbruket like mye som oppdrettsnæringen til 
sammen i Norge. - Kamskjellyngel er i dag det 
eneste stadiet som blir behandlet med antibiobika, 
mens &irre kamskjell er sykdomsfri. Det er derfor 
viktig med en forvalining slik at man fortsatt kan 
holde en sykdomsfri skjellnæring, sier Bergh. 

Forskning og EU 

Praktisk sett er Norge medlem i EU innen forsk- 
ning ved at den norske stat bidrar med midler CI 
EU. PA denne mAten kan man hindre at norsk fis- 
keriforskning ulider* pA grunn av manglende EU- 
medlemskap. Samatteiit med Frankrike om 
produksjon av kamskjell har nå @@tt i to år, og i 

Paralletl med detie prosjektei iikk Uta Tonrildsen (Lililet) 
ved Hsvfwdmiawnirtitntet i Bemm doidorpradtdi~rd 
innen samme pmblamonu8de. ~oialdsen f&rerp8 
dndelighei i laruekulhirer av kamskjell, og jobber med i 
utvikle mer miljavennlige behrndlingsbab8ier. 
(Foto: Symsn, T. Wb). 

desember i fjor mrattes franske og norske forskere 
for å diskutere felles problernomrcider og utveksle 
erfaringer. Det ble bestemt da at videre samar- 
beid skal piionteres pA tross av geografiske 
avstander. 

S j ~ p ~ l s e r  er god butikk i USA 1 
Dykkere i Alaska har i mange år plukket opp De siste månedene har produsentene fått 
sjøplser for eksport til Kina. Der blir sjø- bestillinger på flere frysevognlass med hele 
pølsene flådd, tørket og brukt til å produsere frosne sjøpølser fra interessenter i Seattle- 
nudler. For fire år siden var førstehåndspri- området. 
sen ca. 15 kroner kiloet. Men den har steget 1 1998 var det 219 dykkere som leverte 
jevnt og trutt, og i år er prisen til dykker kom- sjøpølser i Alaska, og de tjente i snitt ca 60 
met opp i nesten tjue kroner pr. kilo. 000 kroner på det. I fjor var det 161 dykkere 

Men prisen kommer sikkert til å stige enda som leverte. Men gjennomsnittsintekten 
mer, skriver =National Fisherman*, for nå var da gått opp til ca 170 000 kroner pr 
har den amerikanske helseindustrien funnet dykker. 
ut at stoffer i sjøpølsene kan brukes til hjer- 
temedisin og også medisin mot artritt. S. L. 

- 
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Rettelse 

De starste fiskerihavnene i Norge 1999 
På grunn av feil statistikkgrunnlag ble oversikten i viser de swrste havnene malt i førstehhdsverdi. 
FG 1/2000 om de swrste fiskerihavnene i Norge Merk at tallene er foreløpige og kan derfor bli 
1999 noe feil. Vi retter hermed opp feilen. I denne endret noe. 
oversikten er også de utenlandske landingene Som figur 1 viser er Vågsay Norges swrste fis- 
med. Dermed endres bildet noe. Figur 1 viser de kerihavn i 1999 miiit i landet kvantum med 
største fiskerihavnene i antall tonn, mens figur 2 338.951 tonn. Av dette er 290.734 tonn levert av 

350000 - 

P Iri I l 
r n M k e ~ . y  -faley 

Kilde: Fiskeridirektoratet - Foreiqige tall 

Figur 1. De stmk Rdrsnhavnene i Norge 1999 dli etler landet bantom (tonn). 
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.Norske fatny mUtentandske fartPly 

Kil&: Fiskeridirektoratet - Forehige tall 

Figur 2. Ds stmk fiskerihavnene i Norge 1999mAli i Iinrtehindsrerdi (1.080 boner). 
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norsk fartøy. I Egersund ble det levert 338.859 
tonn i fjor og av dette ble 324.560 tonn levert av 
norske farby. Regner man bare norske leveran- 
ser er Egersund fremdeles siarst. De andre fiske- 
rihavnene fordeler seg slik: Nr. 3 Alesund 
(315.244 tonn). Nr. 4 Hemy (180.336 tonn), Nr. 5 
K a m y  (1 71.835 tonn), Nr. 6 Troms0 (1 38.357 
tonn), Nr. 7 Boda (110.422 tonn), Nr. 8 Asby 
(79.714 tonn), Nr. 9 Austevoll (68.765 tonn), Nr. 
10 Hareid (66.128 tonn). 

Figur 2 viser de strarste fiskerihavnene m& i 
førstehihdsverdi. Her troner Alesund pA toppen 
slik byen har gjort i flere dr. I fjor ble det landet fisk 

for 1.91 6 millioner kroner i Alesund mot vel 2 milli- 
arder året før. På de neste plassene følger Vågs- 
øy (834.mill. kr), Tromsø (747 mill kr.), Herøy 
(394 mill. kr), Båtsfjord (341 mill kr), Nordkapp 
(31 1,5 mill kr), Egersund (31 1 mill kr), Sortland 
(257 mill kr), Karisøy (254 mill kr) og Vågan 
(251 mill kr). Verdt d merke seg er at kommunene 
Båtsfjord, Nordkapp og Sortland figurerer pA 
listen i kraft av store utenlandske landinger. I 
Sortland representerer utenlandske landinger 228 
av totalt 254 millioner kroner. I Båtsfjord og Nord- 
kapp er om lag halvparten av landingene fra uten- 
landske fartøy, i hovedsak russiske mere. 

«Milj @fyrtårn» i fiskeindus trien 
I samarbeid med pilotbedrifter er det utar- 
beidet utkast til miljakrav for fiskeindustri- 
bedrifter. Utkastet er sendt ut på hnring, b1.a. 
til FNL og også underhånden til Fiskeri- 
direktoratet. 

Bedriiter som forplikter seg til % felge de 
miljelnavene som blir fastlagt, vil få et doku- 
ment som sier at de er en ~miljufyrtåm- 
bedrifts. Dette dokumentet skrives ut av 
administrasjonen i hjemkommunen, og det er 
frivillig om bedrifter vil være med på 
ordningen. 

Fra kommune- til nasjonalplan 

Det var Kristiansand kommune som tok ini- 
tiativet til -Miijøfyrtåmprosjektetn. Hensik- 
ten er å heve miljøstandarden i små og 
mellomstore bedrifter. Kristiansand kom- 
mune hadde funnet ut at de store bedrifte- 
ne ble godt passet på av statlige myndig- 
heter, mens de små og mellomstore 
bedriftene ble liggende i en bakevje. Dette 
ville kommunen gjøre noe med. og i 1996 
startet miljø- og næringsseksjonen i sam- 
arbeid med private bedriiter et prosjekt for 
å utvikle bransjestandarder for godt miljø. 

Arbeidet var så vellykket at man siden 
har eksportert ideen til 78 andre kommuner 
og det var laget bransjekrav for 28 bransjer 
ved utgangen av november i fjor. 

Arbeidet stfattes av både SFT, NHO og 
Miljøverndepartementet og en nasjonal 
styringsgruppe blir nedsatt i nær framtid, 
for dette skal bli et nasjonalt prosjekt, har 
partnerne bestemt. Det nasjonale -miljøfyr- 
kontoretn skal, naturlig nok, ligge i Kristian- 
sand. 

«IS0 light» 

Det var Ålesund kommune som fant ut at 
det burde utarbeides miljøstandard for fis- 
keindustrien og professor Anni Magerholm 
Fet som driver miljøkonsulentselskapet 
-Global & Loca1.a ble engasjert for å gjøre 
arbeidet. 

Første punkt på lista over foreslåtte mil- 
jøkrav går på at bedriften må ha etablert 
intemkontrollsystem og egenkontroll i hen- 
hold til krav gitt av Fiskeridirektoratet. Men 
det skal mer til enn som så for å få Miljøfyr- 
tårnsertifikat. Det stilles krav til miljøvennlig 
energibruk. Blant annet er det foreslAtt at 
energiforbruket i snitt skal være under 
300 kwh pr. tonn produsert vare. Det skal 
stilles krav til ressursutnyttelsen. Råstoffet 
skal utnyttes optimalt. 

Vannforbruket skal være minst mulig, og 
det skal også avfallproduksjonen. F.eks. 
skal emballasje være gjenvinnbar og det 
samme skal bakker og kar som brukes i 
produksjonen. Alt fiskeavfall skal leveres til 
produksjon av biprodukter, og 90% av 
annet avfall skal gå til gjenvinning. 

Det er også satt krav til utslipp til luft, 
vann og transportrutiner. 

Forslagene til miljøkrav fyller to sider, og 
det kan i utgangspunktet se mye ut. Men 
prosjektrådgiver Annik Magerholm Fet sier 
til Fiskets Gang at ~miljøfyrtåmsertifikatetn 
kan betraktes som en ~4ightutgave~~ av de 
krav som stilles til ISO-sertifikat på miljø- 
sektoren. Det er også en av de store forde- 
lene for bedriftene med dette opplegget, 
sier hun, for spranget opp til full intemasjo- 
nal ISO-sertifisering er ikke så høyt. 

S. L. 



Nettet åpner seg for fiskeri 
Av Ola Sletten 

I vurderingen av de enkelte nettstedene har vi - vumm-: 
M ~ W P P ~  
Hvor i verden holder de til 
Antall bescak 

m Ulike tjenester nettstedet tilbyr 

Med hensyn til antall twmk pit et nettsted finnes 
det mange og forvirrende begreper. Forenklet 
betyr tallene felgende: 

'Li.en (Hits): 

- Hver gang noen klikker på siden registreres ett 
treff, noe som vel og merke ikke betyr at noen 
wdvendigvis leser siden. Det er heller ikke sik- 
kert at siden lastes ned. De fleste serinrse neitste- 
der opererer derfor ikke med hi. 

- Nbr noen laster ned en side, registreres et side- 
oppslag. Hvis noen laster ned en fersteside full av 
menyer, vil derimot ikke seriese nettsteder regne 
med denne nedlastingen - med mindre den b- 
kende &r videre til en ny side som lastes ned i 
sin helhet. Amerikanske   aud it Bureau of Circula- 
tion', (ABC) har utviklet standarder for hva som 
skail gadkjentres.   et te selskapa teiter biant 
annet ikke sider som ikke er nedlastet i sin helhet. 

BesØk: 

- Noen oppgir antall i nd~d~e l le  adresser (IP- 
adresser) som har klikket seg inn på et nettsted 
som antall besrak. Men i dette tallet i n w r  b k  
som bare tilkrte ferstesiden. Det sier seg selv at 
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et sted for kommersielt fiske og oppdrett gjennom Service, tilbyr brukerne & legge ut Mde tekst, pro- 
de kjente wkemotorene, timres trafikk fra de duktbikler og attpåtil video. 
mange som samler infomsjon om sportsfiske. Det er ikke mange neitsteder som det er bort- 
Men disse vil som regel ikke @ videre fra hoved- kastet tid & bruke. Dersom netistedet har f& 
siden. Derfor analyserer ABC datamaterialet fra -k, er det liten grunn til å vente særlig stor 
hvert nettsted, og regner ut et minimumstall av 
fulle sideoppslag som skal til for & skape et 
besnik. Det totale antall sideoppdag diideres H 
dette tallet, - og derved kommer det fram et tall 
som brukere av intemett kan foholde seg til. 1 
'IMikk fra egne maskiner: 

- Alle serirase nettsteder trekker fra dette i sine 
tall. Men per i &g finnes bare ett nettsted som lar 
ABC eller et annet anerkjent byr& foreta en uav- 
hengig vurdering angaende trafikk fra egne 
d n e r .  

Hvem skal jeg bruke? 

Det er mange valg som må gjeres n&r en 
bedriit velger & bruke et neitsted. Noen krever at 
det utleveres en hel del informasjon om vedkom- 
mende bedriit for at du skal få adgang til & bruke 
tjenesten. Dette *res på grunn av at slik infor- 
masjon har stor kommersiell verdi. Et godt 
eksempel pA dette er www.gofish.com. Nettsteder 
som blant andre Fsh Info Senke, ber ikke om 
slik informasjon. 

De fleste nettstedene har uhriklet et marked for ¤ 

De mest avanserte som -oldtimeren* Fish Info i L a m n e  i Marokko. 

-? J 
WI og k j 0 ~  av sjemat, samt m- Mens andre ~ l a l d r s p ~  fra V@-&hara d d 0~ iatematl. 
ikke oppgir adressene til selskapene som legger Her repietanteri ved frandaiannen Jean Yron Theprut ha 
ut informasjonen, lar andre dette være helt Wnt.  selskapet Agro Halieutic System mm blant annet holder til 
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respons pil annonser eller bannere. Det nytter 
som oftest ikke A sake etter kinesiske kunder, p& 
et sted som stort seti benyttes av amerikanske 
bedrifter. Vurder derfor nnrye hvordan du bruker 
tida di og ressursene dine. 

Hvis du bruker intemett korrekt og velger A 
samarbeide med de rette nettstedene, er det 
mange eksempler p& at dette kan rake kundepor- 
tefnrljen. Det er fortsatt mange som er skeptiske til 

A bruke internett. Men ettersom stadig flere bru- 
ker intemett, blir det snart et sprarsma om hvem 
som v w r  A være den siste til I utnytte dette 
mediet. 

En kan lett minnes diskusjonene rundt telefak- 
sen da den ble introdusert pd markedet. Mange 
mente at telefaks ikke var juridisk bindende, og 
derfor var uinteressant. Det dtte telex til. Hvem 
vil være foruten telefaks n&? 

De ti mest kjente nettstedene: 

.'."1"1 -: -+x. - "B<- 
V.ab- l *a t t  

Visit SeafoodBuyer.com 
Site) 

mm.-- -- WLWi 
2129 : Some Norwegian Whtefish Companies Full produd of 

and distributors 

Free trading board to post offers to buy Retail sedion includes link 
and sel1 seafood that ship ovemight to your 

Rstaurant. 

Comrnodity Reports, Trade Data, Prices Have a seafood question? 
and Market Info knowledge base, or ask t h c  

diredly. 

-m 
Twls and examples to promote your 

-w 
Daily currency rates, book5 

company on the Web ring 

F>e -. L... t '  
,#$E+~?.:- ..:z: ,..,=<:;.-. );r - T...-. --.-.., 
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Terningkast 5 - c-_, -(- . 
Stedets mAignin>e er priwrt  amerikanske sjarnatbedrilter. Tilbyr daglig oppdaterte nyheter. De fleste med relevans til USA j 
Regnes som et senest sted. men tilbyr ingen revidert besekssiatisbikk. Rubrikkmarkedet for fiskeprodulder har jevn trafikk, 
men utgjer neppe mer enn 15 prosent av bafikkm til Rettets sterste rna-. I 
Terningkast ? 
www.worldcatch.com 

Dette nettstedet lwer mye, og skulle ha vært til- 
gjengelig medio februar. I skrivende Byeblikk 
(28$02), er det fortsatt ikke drift ved nettstedet og 
kan derfor ikke vurderes. 

Terningkast 1 
www.shrim~trade C. ,- r . m  
Et nettsted m tydeligvis har til hensikt A tilfare 
eierne, tradingsselskapet *Taksin Foods Ltd.= 
informasjon om markedet. Det sies at nettstedet 

har under hundre bestak i agnet, og er neppe 
verdt I bruke tid og energi p&. All informasjon 
bestdr av linker til andre neitsteder som Mant 
annet Fish Info Service. 

Terningkast 2 
se-ex.com.au 

m- - m -- 
Et fomk DA å kodere Fish Info SeMce. Har et 
elektronisi rna& med fA annonser. Enkeite 
dager skes annonsemengden ved at annonser 
kopieres wer fra andre nettsteder. Etablert i Aus- 
tralia og bærer preg av I være australsk. Gir ingen 
informasjon om trafikk. 

NR. 2 
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mr$& 
MY Konsesjonsverdi: 35 FHL 25.02.00 

FHLs tilknytnina til 
NHO Y P h t  Lprt 

b- 
millioner kroner 
Fjord Seafood bruker pris pA 
oppdrettskonsespner gom virkemiddel i sin FNL 22.02.00 ,- ~~~'uiqat 
iver etter å vokse. Eierne i selskaper de vil Nytt fra "Pelagisk 

Bdnfidakbrrr kjapt? får rett og slett tilbud de ikke kan si nei Forum" 

:is saken -m 
informasjon - FPF 07.02.00 

FOrtrvvt 

NFF 24.02.00 and the 

I Terningkast 5 

Heinorsk nettsted med base i Boda som har hovedvekt pA oppdrett i Nord-Europa. En god nyhetskilde som og& har rnar- 
kedsrapporter, som delvis utarbeides i samarbeid med Kontali AS. Intraiish har en korrespondent i Irland. Er uten tvil det bes- 
te nyhetsstedet for rene oppdrettsnyheter p& nettet. Nettstedet har noen. men dessverre relativt mangeliulle markedspriser til- 
gjengelig p& laks. Neitstedet reklamerer & av A ha uker med et besakstall med mer 30.000 sideoppslag. Tallene er ikke 
revidette, og er heller tvilsomme. 

01.03.2000 11:05 

Ny nedgang i medisinbruken 
Nok en gang går bruken av antibiotika nedover. 
Forbruket har blitt jevnt redusert fra begynnelsen av 
1990-tallet. NS brukes like mye p8 et helt år som en 
den gang brukte p8 litt mer enn en uke. Samtidig har 
antall fisk i merdene blitt tredoblet. Bruken av 
RNOS' og Skrettings lusef6rmidler har o g 4  blitt 
kraftig redusert. 
Hele saken 

Terningkast 3 
e- 

Daglige oppdrettsnyheter fra tidsskriftet Norsk Fiskeoppdrett og Fiskerimagasinet som nylig ble lansert i ny dr*. Nettstedet 
har ogsit link til Fich Info Service, og har dermed giit sine brukere adgang til storebror pA nettet. Sten inneholder et interes- 
sant arkiv over tidligere artikler i tidsskriftet Norsk Fiskeoppdrett.Alt for nytt til a kunne gi noen relevante bewkstall. 
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ra q 
Gofresn EXCHANGE 
Genera& Trade i d s  l 

Welcome! To the World's Frwrh Sctifood Market Hnb. Where 
bayes and Seilers post &eir offers to seii and buy frcsb ~ O O d  for 

TODAY! 

Go F w h  ~ U O W S  y m  to npidly and easiiy reach many biiyem of frcsrb 
perisbabie &h in the market NOW. Improve your markethg by 
eommdcatmgrapidiy and eamo-thn,@Go F d w i t h  bnyersofyoiir 
prodd aii aromd the world While y m  are mdving and pcking yonr nsh, 
y w  product offer is simdtmmpsiy readkg many buyen wbo are able to 
quickIy &der yonr off- and dose a deal. mers can commuokate with yoa 
throiigbonr~amm~tionsite,enirril,Euorcrllpdircct.Saivetime 
dnroney;~~~ermore~d;%acrwthemar%et;iibo~myonr~mers,by 
osmg G0 Fresh! 

Please Click on fhe image to enter 
Gofresh! 
The World's Fresh Seafood Market 
Hub! 

Terningkast 2 
www.aofresh.com - w www.aofrozen.coru 

Et ffl dels mislykket forsek p& B kapm kunder fra andre neasteder til eget wubriklmiarkeb. Et synlig bevis p& at det skal mer 
enn en annonseplass PI for B skaffe besak til et neBsted. Mslge egen intomiasjon sendt ti1 laindene. hadde de et u-rt 
be~kstall p i  250 per a g n  i januar. Dette er en brakdel av Fish Info S e d  kan sl& i bordet med - over 6.000 pA ukedager, 
OQ det i felge reviderte tall. 

Terningkast 4 
>nww.fi&monaer.com f har-- 

Ble gjort tilgjengelig i februar etter en stor 
åpningsfest i Seattle, hvor 900 deltakere ble for- 
tait om den nye måten B selge sjamat @. Har 
daglig oppdaterte nyheter, men er noe uryddig og 
vanskelig B finne fram i. Markedsrapportene 
bærer preg av at en person har USA som 
utgangspunkt, og i b  er i stand til B se verden 

utenfor sin egen sfære. Absolutt ett av nettets 
bedre steder for amerikanske bedrifter. 

- 
Fint nettsted med mange tilbud. Men dessverre 
ett av mange nettsteder preget av at det er ameri- 
kansk, og mest nytog for amerikanere. Liten tra- 
fikk trass i reklamering med store budsjett. 

NR. 2 
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Companies & Info by Countiy 
Market Prices 

Market Repor& 

Trading Market 

Hot News Bureau cf 

New Technology & Produds 

WorMwide Shawc & Fain 4 V 
Full Info by Species 

FIS InYI. Co. Ltd. 
CoWrightQl- 
All RigMs Resewed 

-DiodLmw- 

iiauacuiture Feeds Fihina Gear, Supm and Produetion I 

Aauacuiture Produmrs 
Abalone. -e, Calfish. Crab. Cravtish. 
Crustaceans. Eei. Eggs. Fingerli res... 

Fishina Plants Eauipment 
Freezer Frames / Travs. Ozone Svstems. 
Pallets. Plastic Tubs. Processing 
Machinery ... 

""""Veteminarian. 
Insurance. Suwevs/Control. Water 
treatment.. 

Fihina Vessets 
Buo- & Fenders. Custom Brokers. 
Uedronic Eaui~., Enaines. F i i  
Processing Machines ... 

Terningkast 6 
---- 

' Kjent som FM Info Senrice. Det eneste reelle globale n&kWet som har egne journalister i alle verdensdeler. NetMsW iIbyr 
t regeimessig oppdaterte mdcedsappoider angaende alle relevante innenfor sjiamat. Dagli oppdatette nyheter. 

Infomiasjon om nye produkt og ny tekdogi, samt rikholdig infonnasjon om fiskepriser i mange land. 
er det eneste nettstedet som har overtatt til ABC A foreta en uavhengig vurdering av besekstallene. Er for 0wig Inter- 

nettseklstenettsted for fiskeriog oppdrett. Detelektronickernaikedet ~Trading M m  harmellom lM)O-2200annonser 
per m&&. Et gratis tibud som en rekke norske bedrifter benytter jevnlig. Bare utbreddsen av sp& illustremr seriesiteten og 
mangfddetavderinesiten.Verspnerpaengelsk.japansk.spandc.koreanskogplanermkinesisk. 

Ikke vent 
Det finnes ogsa massevis av andre nettsteder. Men de fleste har dessverre liten 
eller ingen trafikk. Du kan godt gjøre et valg med utgangspunkt i denne listen, og du 
vil raskt oppdage at det er et urnuSt= B bruke denne maten å kommunisere mot mar- 
kedet p&. Husk for all del pa at om du venter i det lengste med å oppdage en ny ver- 
den, betyr ikke det at dine kunder og konkurrenter gj0r det samme. 

I( ASONNER P !  FISKETS GANG 
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«Verdens største 

imkent i salen, sammen med iitais 
re ateniiilere. Fonn satl b o m  4W 

mennesker tatt mmmen og Iints p4 Bet 
ene forndrauet eiter det andre em buWa 
nor& iiskerlakrinp merelt wi mnJEO- 

Produksjon av laksefisk 
Matine arter i oppdrett 
Fiske- og dyrehelse 

Disse programmene har gAtt i perioden 1995% 
og vil n& gA over i et nytt program kait Havbruks- 
programmet. Konferansen i Bergen hadde 340 
me ld te  og det ble sagt at det var den stnrrste 
havbrukskonferansen som er b l i  arrangert. 
Under feiiesssjonen dag to hadde biltde fiskeri- 
minister Lars Peder Brekk og forskningsminister 
Jon Lilletun innlegg og begge deltok under en liv- 
lig paddehatt pA slutten av dagen. Under senne 
seansen var det langt fiere til stede enn de 340 
pheldte og den store konferansesalen var stap- 
pende full. 

nar-ngea ~ l t - ~  kuane d- 
iet om 8 iyile del s h i f e  ~8rdidiqminpr- 
gapet som ril oppsti n i i r ~ i ~ ~  

m -0gW-lingue4gerrSIR) 
rlrer fram mi Br 203U. Det er s e k  
mingen som nd d fm -n, mw 

Konferansen gikk over tre dager og var oppdelt i 
Stedet var Quaiiity Grieg Suite1 p4 Sandsli utenfor faglige sesjoner for hvert av de tre delprogmm- 
Bergen og anledningen var avslutningskonfem- mene og feilessesjmer. Stiprrst interesse var det 
sen til Norges Forskningsråd om de tre del-pro- knyttet til dag to under fellessesjonen om 
grammene; nærings- og forskningspoiiikk. Fiskeriminister 

Paneldeball under rabPiingskonieransen i Bergem Fra i. Debatileder Bi* Svaba, kiih. W o i n m  04 uidanningsrninister I 
Jon Lilletun (KrF), ikkeriminister Lan Peder Brekk (SP), adminmrende iirektgr i Norges  onb bi in ad Christian Hambro, 
administrerende direktur i Norske Fiskeoppdratteres Forening Trond Williksen, Universitetslektor Oddmund Snylen (DnA) og 
administrerende direldei i Fjord Seafood ASA Paul Bitger Torpnes. 
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Lars Peder Brekk pekte i sitt innlegg p& flere fak- 
torer som må lykkes skal fiskeri- og havbruksnæ- 
ringen kunne oppnå mAkettingen. Blant annet 
bedre markedsadgang, satsing pA marin forsk- 
ning og utvikling. Her drog Brekk spesielt fram 
den nye forskningsavgiften som er kommet i 
stand etter initiativ fra næringen selv og som vil 
bety ca. 100 millioner kroner erernerket marin 
forskning hvert år. En rekke andre ramrnevilldr 
må ogsa p& plass. Brekk nevnte utbygging av 
infrastruktur som veinettet med nye bruer og tun- 
neler, utbygging av gode fiskerihavner og utbyg- 
ging av et digitait nettverk. Videre nd næringen 
sikres arealer i kystsonen for A videreutvikle hav- 
bruksnæringen og lowerket d revideres og til- 
passes en moderne fiskeri- og havbruksnæring. 
- Potensialet må utleses og framtida skapes 

med en aktiv og bevisst satsing, ferst og fremst i 
næringa selv - av private Wrer .  Resultatet er 
bare deivis avhengig av offentlige rammer og vir- 
kemiddel. Økt offentlig finansiering sammen med 
privat finansiering vil være riradvendig, men ikke 
tilstrekkelig for B fB det til. Næringen trenger minst 
tre hovedfaktorer p& plass for å nå mailet, sa 
Brekk 

7"ilmld<ellgmi 
m Grundere og entreprenører 

Tilgang pA arbeidskraft 

Fiskeriministeren analyserte fiskeri- og havbruks- 
næringa slik den framsar i dag frar han giid< vide- 
re på hvordan en kan uhnkle og sikre at myndig- 
hetenes rammevilw er konkurransedyktige. 
Brekk har proklamert at Fiskeridepartementet 
skal bli det viktigste næringsdeparternentet i lan- 
det og at Fiskeridepartementet må sitte i fererse- 
tet når næringa skal uhrildes og vokse til stnrrrel- 
ser langt over det vi i dag ser. 

Ambisjon 

Norge ligger i dag på bunn i Norden når det 
gjelder forskningens andel av BNP. Forsk- 
ningsminister Jon Lilletun vil gjerne rette på 
dette. 
- Regjeringen gib inn for at forskningsinnsat- 

sen skal styrkes slik at Norge etter fem år er 
n i d  med gjennomsnittet i OECD-landa, mAlt som 
andel av BNP. Vi har fått hare at dette er l i  pus- 
lete, men det er jeg ikke enig i. Det vil kreve solid 
innsats å komme opp p& OECD-nivået og NIFU 
har regnet ut at opptrappingsplanen vil kreve 
betydig mer enn de 5 milliardene regjeringen la til 
grunn. sa Lilletun. 

Marin forskning er ett av fire hovedomdider 
regjeringen @r inn for. De andre er informasjons- 
og kommunikasjonsteknologi, medisin og helse 
og energi og mil@. 
- Med spesiell satsing på marin forskning 

ensker vi å medvirke på brei front, fra langsiktig 
grunnforskning til mer markedsnær og anvendt 
forskning og utmikling. Fiskeridepartementet 
har selvsagt et stort ansvar for dette, men her 
st&r vi sammen, både fiskeriminister, forsk- 
ningsminister og resten av regjeringen. For det 
er~ikkrniikat alt satsing p& marirrfarskning -m& 
komme over budsjettene til Fiskeridepartemen- 
tet. Vi8 vil derfor satse på styrke samordningen 
mellom departementene slik at vi får en samlet 
innsats. Mellom annet ser det ut til forskninsg- 
fondet vil bli brukt slik regjeringen har lagt opp 
til og forskningsrddet har i år lagt opp til å bruke 
en tredel av fondsavkastningen på marin forsk- 
ning, sa Lilletun. 

Samfengt lodde skal 
regnes av konsumloddekvoten 

Av maricedsmessige h a k e r  er 
leveransene av lodde tii kamsum 
begrensei til 50.000 tonn. 

leveranse ne avs am fengt^ 
(lodde av begge IOønn), i hovedsak 
rettet mot konsumanvenddse i 
Russland, var i utgangspunktet 
hddt utenfor denne -. 

Fwk- har nii 
bestemt at den samfengte lodden 
likevel skal beregnes innenfor 

konsumloddekvoten p& 50.000 
tonn. 
- Vi &r dette elter at vi har fAti 

Idare signaler fra naeringen, blant 
annet fra Notges S i g ,  og 
at en siik endring er nmrdvendig ut 
fra kontrollhensyn, for hindre 
omgiidser av regeiverket, sier fis- 
keriminister Lars Peder Brekk 

Den nye bestemmeisen tmr i 
kraft fra fredag 3. mars kl. 17. 
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Norges viktigste husdyr 

I - I produksjonsvolum er laksen nå det 
vilrtigste husdyret vi har i Norge, og det 
er avgjarende at vi har den grunnleg- 
gende kunnskapen som er nrdvendig 
for å behandle dyrene slik at de trives, 
sier forsker dr.scient Geir Lasse 
Taranger ved Havforskningsinstitutlet i 
Bergen til FG. 

-Heldigvis er det slik at en etisk 
forsvarlig produksjon av laksen også 
kan gi bedre fleksibilitet og effektivitet 
og denned bedre Irnnsomhet i I nsringen. 

- 5 -- 

I de senere Arene har det vært en betydelig vekst 
i produksjonen av laks og srret i oppdrett. 
Eksportverdien av denne fisken var i 1999 ca 12 
milliarder kroner, dvs mer enn en tredel av hele 
den norske fiskeeksporten på 30 milliarder. Bak 
denne utviklingen ligger forskning som har bidratt J i n  
med kunnskap om artens biologi og hvilke krav de 
stiller til miljoet Forskningen er bl a gjennomfart 

m 4 
med *tie av Norges forskningsdd i programmet 
-Produksjon av laksefiskæ. 
- Gjennom prosjektene i dette =laksefiskpm- 

grammetm har vi fått mye ny kunnskap om hvilke 
miljnfaktorer som er viktigst for fisken, sier forsker 
Geir Lasse Taranger. Han er en av foredrags- 
holderne ved en konferanse som arrangeres i 
Bergen 14.-16. februar i fortiindelse med at alakse- 
fiskprogrammetæ og to andre forskningsprogram- 
mer innen havhk skal avsluttes. 

I -laksefiskprogrammetm har det blant annet 
vært fokusert p& hvordan ulike rniljefaktorer påvir- 
ker fisken, og hvordan produksjonsbetingelsene 

c -  
kan styres for A gi best mulig resultat. Det er for 
eksempel vist at hey vanntemperatur på egg- og 
yngelstadiet kan fare til misdannelser hos fisken. dr. ar* Geir Taralger. - - - Det er viktig A se p& fisken som et husdyr som 
skal behandles etisk forsvarlig. For A greie det d 
vi ha kunnskap om hvordan vi skal unnga denne 
typen problemer, sier Taranger. Et annet eksem- 
pel er muligheten til å styre de ulike livsfasene 
hos laks og srret ved A regulere daglengde og 
lysintensitet. PA denne måten er det mulig A fA til 
en mer effektiv og sesonguavhengig produksjon. 
Dette forutsetter imidlertid ny, grunnleggende 
kunnskap om artene. 

- Sek om vi n& har forsket på laks i en del Ar, 
er det fortsatt mange spørsrna som venter på A 
bli studert nærmere. Som hos mennesket foran- 
drer laksens behov seg gjennom likapet, og det 
m& en ta hensyn til gjennom produksjonen, under- 
streker Geir Lasc Taranger og minner om at vi har 
forsket på andre husdyr i 100 Ar og fortsatt bruker 
forskningspenger til det. 

I 
i;, 

- -31pF 5 r .  I 
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Verdiskapingsgapet og 
oteizialet i marin sektor r 

Av direhr  Lars Aukrust, 
Område bioproduksjon og foredling, 

Norges forskningsråd 

Med dagens norske levestandard er det 
lett å foresiille seg at velstandssam- 
funnet vil fortsette evig - i hvert fall i 
overslroelig framtid. Det er en illusjon - 
som fort kan bli en trussel, fordi den 
hindrer oss i å sette i verk nndvendige 
tiltak for 8 siyre den elronomiske 
utvildingen i landet. Faktum er at vi står 
foran et verdiskapingsgap. 

Vi 0n sker en fortsatt moderat vekst pA ca to pro- 
sent i bruito nasjonalprodukt for å kunne opprett- 
holde og videreutvikle velstandssamfunnet. Sam- 
tidig er det antatt at oljeproduksjonen vil halveres i 
løpet av de kommende 20 årene slik at vi ikke 
lenger kan basere vekst økte oljeinntekter. 
Veksten må komme i annet næringsliv enn olje- 
produksjon. 

Det vil si at det oppstilr et gap mellom den ver- 
diskapningen næringslivet i dag bidrar med, og 
adet behovet vi vil ha om 20 år. Dette gapet kan 
anslh til i stnrrrelsesorden 340 milliarder kroner 
årlig. (Forutsatt bl-a. stabil befolkning og at offent- 
lig sektors andel av BNP ikke øker.) 

Spersmålet er hvor vi kan sette i verk tiltak for å 
ske verdiskapingen. Vi kan anta at: 

Vekt i eksisterende næringer kan bidra med 
120 milliarder. 
IKT-industri har et potensial for 25 milliarder 
ekstra. 
Gass kan bidra med 45 mill@rder. 
Annen ny virksomhet vil kunne komme opp i 
50 milliarder. 
Det starste potensialet ligger i marin sektor som 
i 2020 vil kunne bidra med minst 1 W milliarder i 
tillegg til dagens produksjon pA 33 milliarder. 

En slik utvikling vit ikke kunne skje av seg selv. 
Forskning må være et sentralt virkemiddel for å 

utlese dette potensialet. Dagens havbruksnæring, 
som er en 100 prosent forskningsbasert næring, 
er det beste eksemplet på en slik mulighet. Forsk- 
ning er en forutsetning for verdi skapning i 
næringslivet, da den gir faglig spisskompetanse, 
ideer for innovasjon, er basert på samarbeid og 
bidrar til A utvikle nettverk gir kunnskapsutvikling 
og finner løsning på problemer. I perioden 1988- 
1999 har det vært investert ca 2 milliarder offent- 
lige kroner i marin forskning - som har resultert 
i eksport av laks og ørret pA ca 80 milliarder 
kroner! 

Finnes det et bærekraftig potensial for vekst på 
100 milliarder kroner årlig innenfor marin sektor? 

Dette tilsvarer ca åtte prosent årlig vekst over 
20 Ar fra dagens nivA pA 33 milliarder og er i tdd 
med utviklingen de siste 10 Arene. Det tradisjo- 
nelle havfisket vil sannsynligvis ikke rake noe 
særlig i årene framover. Detfor må veksten først 
og fremst komme innen havbruk som i Iøpet av 
de siste 20 årene har vokst fra null til en produk- 
sjon p& 12 milliarder i 1999. Innen havbruk og 
foredling er det fortsatt et stort potensial for 0kt 
vekst: 

- Markedet for laks vil fortsette A vokse. 
- Vi for nye arter; torsk, kveite, steinbi, blaskjell. 

kamskjell, asters og hummer. 
- 0kt foredling og bedre transport av fersk fisk vil 

bidra til ytterligere vekst i næringen; fra rund, 
frossen til fersk fisk og hniyforedlede produkter. 

- I tillegg kommer nye muligheter innen marin 
bioteknologi; f eks industri basert p& utnyttelse 
av genetisk materiale som finnes i havet - 
dkalt bioprospektering. 

I sin tur bidrar dette o g d  til 0kt aktivitet og bedre 
forutsetninger for bosetting og levende lokalsam- 
funn langs store deler av kysten. 

Dette krever rammebetingelser som frister 
til etablering og investering, som Lov om 
havbeite, Lov om beskyttelse av genetisk 
materiale, patenteringskultur og tilslutning til 
EU-direktivet om bioteknologipatent. Alt det- 
te krever at vi verner om, og utvikler et rent 
miljø som er vårt viktigste konkurransefor- 
trinn. 
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Puslespille t om kveita 

Skal vi få kveita til å trives og vokse i 
oppdrett, må puslespillet legges på nytt. 
Det er erfaringen kveiteforskerne har gjort. 
Da de fon8kte å legge brikkene slik det 
tidligere var gjort med laksen, faR nemlig 
ikke brikkene på plass. 

Kveiteoppdrett er lenge sp8dd en lysende framtid. 
Men veien frarn har vist seg mer konglete enn 
mange trodde. NB vet forskeme mer om hvorfor. 
- Vi har hatt en lake tilnærming til kveiteopp- 

drett. Denne arbeiihypotesen har vaert riktig A 
bruke fram til nå. Men i dag vet vi at kveita mA 
behandies pA en annen m&e. I stedet for A kim 
brikker fra et annet spill, har vi begynt B legge et 
nytt puslespill, forteller Jens Christian Holm, for- 
sker ved Havforslaiingsinstituttet, Austevoll hav- 
bruksstasjon. Han har deltatt i ett av de tre forsk- 
ningsprogrammene i regi av Norges forsknings- 
M som ble avsluttet med en konferanse i Bergen 
i midten av februar. 

I dette forskningsmiljeet har en i ferste rekke 
gått Inrs pB uifordringer når det gjelder emæring, 
kjrannsmodning og oppdrettsmilje i kveitas påvekt- 
fase. Austevoll havbruksstasjon er mest kjent for 
arbeiit med å legge et solid grunnlag for en års- 
tidsuavhengighet, kontrollert og effektiv produk- 
sjon av kveiteyngel av hey kvalitet. 

Forskerne har hait lite kunnskap om hvordan 
kveitelarvene lever i naturen. Derfor har forskeme 
d t te t  pnave og feile lenge far de endelig klarte A 
finnen en metode for B få fisken til A overleve 

tiden fram til den har bunnslAtt. Dette stiller store 
krav til karmiljra, ernæring og stamfiskhold. Over- 
levelsen i den sakalte tilvenningsperioden er di 
pA rundt 90 prosent, og yngelen vokser godt. De 
beste gruppene kan ha en tilvekst pA rundt 10 
prosent i lepet av en dag. Dette karakteriserer for- 
skerne som svært bra. 

gjemer ikke kveitas behov 

- Men vi har frarn til i dag ikke klart B realisere 
kveitas videre vektpotensial i kommersielt opp- 
drett I visse fomk og sammenhenger har vi sett 
at kveita kan vokse slik at den når en starrelse p4 
wer 5 kilo etter 26 mbeder i rnatiiskfasen. N&r vi 
SA sjelden a r  til dette, rna vi swrre oss selv: Hva 
er det ied-&ie-aKsoi G fortsatt ikke for- 
ai? 

Selv tror Hdm mye skyldes det faktum at vi har 
for li naturhiistorisk kunnskap om kveite. Vi kjen- 
ner ikke fiskens grunnleggende krav og tilpas- 
ninger. Det er tydelig at fisken i mange oppdretts- 
situasjoner ikke finner seg til reite, da den viser 
klare tegn pA mistrivsel; redusert matinntak og 
redusert tiivekst. 

Det er etter hvert gjort en del forskning for å 
klarlegge kvleitas preferanser og reaksjoner pB f&, 
foringsmiite, tetthet, osv. Men den vesentligste 
delen av forskningsresultatene vil vi ferst kunne 
@re oss nytte av nAr vi f& kveita til å trives, 
mener forskerne ved Austevoll havbruksstasjon. 

-Vi har mye arbeid igjen fer kveita er tilstrekke- 
li fonttsigbar i kommersiell produksjon. Men det 
tar alitid lang tid 4 utvikle nye husdyr, sier Jens 
Christian Holm. 

Øyvind Gustavsen fratrer som kystdirekt~r 
1. mars 2000 vil Øyvind Gustavsen etter 
eget enske fratre sin stilling som kystdirek- 
ter. Gustavsen vil etter den tid fortsatt 
arbeide for Kystverket, i en ådgiverstilling. 
Dermed vil Kystverket fortsatt dra nytte av 
hans omfattende erfaring og kompetanse 
innen fagfeltet. 

0yvind Gustavsen har ledet Kystverket siden 
sommeren 1995 i en periode med stort fokus 

p& utfordringene for kyslforvaltningen og sjø- 
transporten. Han har blant annet ledet Kystvei- 
kets arbeid med bidrag til Nasjonal transport- 
plan. Fiskeriminister Lars Peder Brekk sier i en 
kommentar fra sin reise i Japan at han forsk% 
Gustavsens beslutning om trappe noe ned 
og at han regner med B dra stor nytte av hans 
brede erfaring fremover. 

AvdelingsdireMsr Leif Jansen vil fungere som 
kystdirekter inntil ny kysdirektrar er tilsatt. 

- # 
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klippfisk i Lofoten i l 
Av Elisabeth Johansen 1 

Direkte kontakt med markedene, samt god og 
grundig kunnskap om markedene de skal betjene, 
er den viktigste grunnen til at Randi Bolstad og 
Pedro Gomes satser på fremtrarking av saitfisk til 
ferdig klippfisk Duoen vil arbeide med topp kvali- 
tetsfisk fra Lofoten. 

-Vi satser på toppkvalitet fra line og snurrevad- 
flåten fra smilprodusentene rundt i Lofoten og 
Vesteden, noe som garanterer den aller beste 
ferdigvaren. Vi omsetter alt de har, ikke bare tor- 
sken, men ogsd saltsei, lange og brosme. Vi reg- 
ner med A kunne betale hsyere pris for saitfisk 
som skal gA til klippfisk enn for den som selges 
ubearbeidet. Det finnes alitid plass for toppkvalitet - 
og det er dGt visats& på, forferer Randi EblsSd 
og Pedro Gomes til Fiskets Gang. 

Portugaierfaring 

Anlegget skal være operativt siste halvdel av 
mars og utstyret importeres fra PorRigai, der Pedro 
Gomes har drevet klippfiskproduksjon og klipp 
fiskimport i en Arrekke far han etablerte seg i 
Lofoten. Arets satsing er en viderefsring av alle- 
rede igangsatt forretningsdrift. 

Fra et kontor på bryggekanten p& Ballstad har ' 
Randi Boistad omsatt saMsk for mellom 150 og 
200 millioner de siste Arene. Nå snsker paret A ta 
ut mer av fortjenesten ved A framtsrke en del av 
saltfisken selv. Lofoten Klif isk as med en million 
i aksjekapiil er reetablert. 90% eies av eksport- 
selskapet Lofoten Fish Export as som igjen eies 
av Randi Bolstad og Ragnar Riksheim fra Hen- 
ningsvær. De swige 10 % i det nye selskapet er 
det også Randi Bolstad og Ragnar Riksheim som 

PA Ballstad går seks ansatte og venter p& A 
komme i gang. Bolstad og Gomes regner med at 
Lofoffisket vil være godt i gang og at det vil bli nok 
saitfisk ferdigmodnet fsr anlegget skal igang- 
kje res. 

-Vi krever at saltfisken skal være godt modnet 
far vi kjsper den. Kravet er tre uker i salt. RAstoff 

J 

til Arets frarste produksjon kjnpes i næromddet, i 

Fra kontorer p i  bryggelranten i del tradisjonsrike iiskeværei 
Krammenika p i  Ballstad, adminisbarer Randi Bolstad 
Lofoten Rsh mort as med en irlip omsetning på om lag 
200 millioner. Pedro Gomes er daglig leder i det nyetablerte 
selskapet Lofoten Klippfisk as som regner med i omsette 
klippiisk for 80 millioner. 
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Randi Boktad og Pedro Gomw har kontorer i Knsmmerrika i IkllsIad. Retl auer vigen i Wrgninnen, ligpar Balkbd krmmm 
huoi Lofoien Klippfisk k har leid. og tom ni innredes til modana IdippAdmnLMi. 

hestproduksjonen må vi til Troms og Finnmark for kjekken, og ansatte opplæring får i hvordan god 
å få, sier driveme som budsjetterer med 80 millio- klippfisk skal være- Vi skal smaksteste vår egen 
rier i omsetning. Med investeringer på om lag 3.5 09 våre konkurrenters fisk. Vi betaler 0.75% av 
millioner, der SnD Nordland har vært en god støt- omsetningen i eksportavgift til Eksportutvalget 
tespiller, skal det årlige kvantumet saltfisk gjen- for Fisk som en god Jobb i markedsføring 
nem tørketunnelene nå 3600 tonn, og kjøperne av norsk fisk. Det er synd at kvaliteten på produk- 
står og venter. tene oite ikke korresponderer med kvaliteten p& 

markedsføringen, sier Randi Bdstad og Pedro 
Gomes. 

Badaomiddag 
- 

- Portugal er et viktig marked. det vil også Italia 
og Frankrike være. Hovedkonkurrenten er Island. 
Kvaliteten på den norske saltfisken har blitl kraftig 
redusert de siste årene. Islendingene har råstoff- 
priser som gjer at de kan sette inn ekstratiitak for 
å sikre kvaliteten på ferdigvaren; utsortering av 
råstoff som ikke holder mål, vasking av torsken, 
fjerning av blod og flekker. De norske prisene gjer 
at produsentene kjerer gjennom med minimum av 
innsats og kvaliteten blir deretter. Frossen russ 
torsk som rbtoff til saltfisk har også forringet kva- 
liteten vesentlig. 

Vi vil kun arbeide med kvalitet og regner med at 
av kanskje 20 produsenter, vil kvaliteten holde 
mål hos to eller tre. Men de vil igjen fA uttelling 
prisrnessing, forteller Bolstad og Gomes som sta- 
dig tenker nytt. 
- En gang i måneden vil vi arrangere en baca- 

laomiddag for ansatte, leveranderer og andre for- 
bindelser. Anlegget p& Ballstad utstyres med 

i Finnmark 
Fiskarlag 

Finnmark Fiskarlag har berammet 
sitt Arsmete til fredag 25. og IPrrdag 
26. august. M te t  vil Mi avholdt 
gamle erverdige Tumhall i Hon- 
ningsvag 



BRUGDEFANGST 
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I d e ~ ~ b o r f l w e ~ o g  
m~~im-@w-siea= r- 
mal brugdebeslanden. Hd er saken 
kommetdlaagtatBen*pidags- 
ordsnhosms(enret8eiaoia- 
spennea4e o r a i m b j ~  for Bevaring av 
tnede arter). Worge er det land i verden 
som har vari med aldivi d r  det gjelder 
bmgdefangst, spesielt i perioden 
1916-1985. For mange kysUkkere var 
brugdesesangen et giniat og nadmndig 
innslag i helgirodriften. 

overflaten og .sole seg. . Den ble derfor ofte 
omtalt som nsun-fishm av britiske fiskere. Også 
når brugda beiter eller vandrer med 2 4  knops 
fart, svømmer den ofte så høyt i vannet at den 
bryter overflaten med ryggfinnen. Noen ganger 
kommer også øverste delen av ryggen til syne. 
Når flere større brugder svømmer etter hveran- 
dre, med finner og deler av ryggen synlig, kan 
man lett forestille seg sjøormen som bukter seg 
fremover i overflaten. Den store ryggfinnen har 
påvirket britiske fiskere til også å omtale den som 
.sail-fish,, . Ettersom disse store fiskene oftest 
ferdes et stykke fra land, var den lite kjent for 
vitenskapen i perioden før havfiske ble vanlig 
langs kysten. 

Gigant og misforstått sj~monster 

Brugda er en haiart og en av havets kjemper. 
Blant fiskene er det bare hvalhaien som blir 
strarre. Det finnes ingen sikre anslag på hvor 
stor den kan bli. Historier fra 1800-tallet forteller 
om fangst av kjempefisker på 18 - 20 meter, 
men nøyaktige oppmålinger ble ikke foretatt. I 
dag er forskerne imidlertid enige om at fisken 
kan oppnå en lengde på 14-15 meter, men i 
biologiens verden finnes det alltid unntak. Brug- 
da (Cetorhinus maximus) ble første gang 
beskrevet i 1765 av Trondheim-biskop Johan 
Ernst Gunnerus. 

På grunn av sin strarrelse, ble brugda ofte for- 
vekslet med hval eller sjøorm og andre mytolo- 
giske skapninger. Brugdas adferd er i stor grad 
preget av at den ikke har naturlige fiender (bort- 
sett fra mennesker). Den trives med å ligge i 

Harmies, men ikke tannl~s 

Brugda spiser utelukkende plankton og andre 
små organismer og dyr som den siler ut av van- 
net. Gjellene fungerer på samme m6te som bar- 
dene hos bardehvalene. De har altså en forings- 
funksjon samtidig som de tar opp oksygen. Når 
brugda spiser, svømmer den derfor med åpen 
munn. Hos større brugder får gapet en diameter 
pd ca. 1 meter. Fiskere fra den britiske øya Man 
har derfor gitt den kallenavnet abig-mouthm . Gjel- 
lene er overdimensjonert i forhold til dem man fin- 
ner hos andre hai-arter og de strekker seg nesten 
rundt hele hodet. De barde-lignende gjellene er 
svært karakteristisk for brugda og dette førte til at 
den i tidligere tider også var kjent under navnet 
=barde-hai. . 

Til tross for sine fredelige spisevaner har brug- 
da tenner. I overkjeven har den 6 parallelle rekker 



Bilde tatt fra dita:. i 1979. Foto: Paul Toritelsen, utlånt av Lorents Rolisnes. 

l 
1 

60dl brupdevær for *Alkanas. Foto: naraia Hausken 



De karalrterisiiske gjellespaitene p i  bmgda. Foto: Sigmund Myklevoll 
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med tenner, hvorav 4 rek- 
ker er funksjonelle. I 
underkjeven har den 9 
rekker hvorav 6 er funk- 
sjonelle. I hver av rekke- 
ne er det over 100 tenner. 
I motsetning til hos I<jmrtte 
tende haier er tennene 
små med en høyde p& 
5-6 m-m. Det er uvisst 
om tennene gjsr noen 
nytte for seg eller om de 
bare er levninger fra 
artens utviklingshistorie. 
Det er imidlertid hevet 
over enhver tvil at beg- 
ge de to starste hai- 
artene (brugda og hval- 
haien) er harmliase fis- 
ker selv om brugdas 
nærmeste slektning, 
hvithaien. har et noe 
kraftigere kosthold. 

- Utbredelse 

Tidligere mente man at 
brugda var en arktisk fisk 
som la ut på næringsvan- 
dring sarover i Atlanter- 
havet. Senere har man 
funnet ut at brugda hører 
hjemme i de tempererte 
sonene av Atlanterhavet, 
både nord og sør for 
ekvator. Også i Stilleha- 
vet finnes det en haiart 
som er nesten identisk 
med brugda, men det er 
uvisst om denne haien 
representerer en egen 
art. 

Vandringsmønsteret til 
den nordatlantiske brug- 
da strekker seg fra 
Marokko i sør til Nord- 
kapp i nord. Den er også 
observert ved Svalbard 
og østover mot Mur- 
mansk. I likhet med størja 
kan brug& krysse Atlan- Mannskapet p i  u U l ~ n æ  har Rok og levenil ligger og flyter f0r den hives ombord. 

terhavet og følge tempe- Foto: Sigmund MWevoll 

rerte havstrømmer langs 
den amerikanske østkyst. 
I de siste århundrer har brugda blitt SA sterkt der den mistet (felte) mat-filtrene i gjellene og at 
beskattet i enkelte områder at det ikke var flere å nye filtre vokste ut om våren. 
se, (eksempelvis i Guif of Main). Enkelte hevder 
derfor at noen brugder har en geografisk tilhiarig- uspk@, men beskattet 
het. 

Det er mer uvisst hvor brugda holder til om vin- 
teren. Noen mener at den søker sørover og hol- Brugdelever 
der seg på dypere vann. En tidlig teori om brug- I likhet med andre haiarter har brugda store 
das overvintring gikk ut på at den la seg på bunn mengder lever. Levera utgjør så mye som 17-25 
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BnWWt med fangsi 1 1967. Fob: Sifinmnd MyMmll 

% av kroppsvekten og på ei stor brugde represen- 
terer dette ca 800 liter lever. Denne inneholder 
mellom 60 og 75 % oljeitran. En enkelt fisk kan 
derfor gi ca 600 liter olje. l eldre tider var det pri- 
mært behovet for belysning som gjorde brugde- 
olja ettertraktet. Fiskelever ble agd brukt til å 
fremstille maling og impregnering for treverk. Olja 
ble blandet med naturlige fargestoff og kystfisker- 
ne kunne således lage sin egen maling. I siste 
halvdel av 1900-tallet var det kocmetikk-industri- 
en som skapte etterspwsel etter brugde-olje. 
Senere ble den også brukt til smøring av høyha- 
stighetsmotorer. Da overlydsflyene kom, ble den 
brukt i ytterskroget for A hindre ising av flykrop- 
pen. Olja i brugdeleveren har egenskaper som 
gjør at den aler ekstremt høye og lave tempera- 
turer. Etterhvert som syntetisk fremstitte oljer har 
overtatt, har prisen p4 brugdelever gått ned. De 
siste tiAr er det gått mest olje til medisinsk og 
kosmetisk industri. Den bruk& blant annet i dag 
som alternativ medisin mot kreft, astma og allergi. 

Haifinner 

Utover 1960-tallet viste &ten interesse for A 
importere haifinner. Det var i hovedsak i Japan 
det var behov foi: finner til b1.a. haifinne-suppe. 
Fra 1971 kunne derfor fiskerne få avsetning p4 

mer enn bare leveren. Brugda har store finner og 
de kan utgjøre flere titals kilo pr. fisk. Prisen på 
finnene ble stadig høyere, og pA 1980-tallet 
utgjorde de det meste av verdien pA ei brugde. I 
Norge har man faktisk også importert haifinner fra 
b1.a. Skottland for foredling før eksport. I de siste 
år har prisen til fisker vært 15&190 kr. pr. kg. 

mit, og skinn 

Under den norske brugdefangsten har det ikke 
vært lagt til rette for A fA avsetning pii selve fisken 
(med fA unntak). Etter at leveren var tatt ut og fin- 
nene suret av. ble fisken dumpet i havet. Det har 
imidlertid vært en viss etterspørsel etter brugde- 
kjøtt på verdensmarkedet. men prisen har vært 
lav. PA midten av 1970-tallet IA prisen på 25-30 
kr per tonn, men norske fiskere fant det da ikke 
lønnsomt A ta vare på kjøttet. 

PA 1990-tallet steg prisene og det fant sted en 
minimal eksport av brugdekjøtt fra Norge. Kjøttet 
blir i hovedsak malt opp til fiskemel, men er og& 
brukt som menneskeføde i fersk eller tørket til- 
stand. 

Brugda har et svært sterkt skinn som i perioder 
har vært etterspurt for lærproduksjon, uten at det- 
te har vært av betydning for norsk brugdefangst. 
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Imh Creek 
Hatchery: 

Katherine Go* , 
r i mot '(.y:: X 

klekkeriet midt i 
landsbniks- 

omddet i 
Dewdney, 

et par timer fra 
Vancouver. 
På flere av 

klekkeriene 
drives det også 

oppdreti der 
tiskeinteresserte 

kan ikke i 
oppdretts- 
lwmneae. 

UTLAND 

Der mennesket hjelper naturen: 

Laksetrapper og klekkerier 
i British Columbia 

Av Elisabeth Johansen 

Fraser River er 1300 kilometer lang og har til alle 
tider gitt gode laksefangster. Da jernbanen ble 

I 
utbygd på begynnelsen av dette Arhundret, Me 
steinmasser dumpet i elva ved Hell's Gate. 1 1914 
falt store steinmasser ut av fjellet og ytterligere 
76.000 kubikkmeter hindret laksen. Systematisk 
arbeid utfart av kanadiske myndigheter, har som 
masetning A bringe lakseelva tilbake til far 1913- 
standard. Fraser River har et cmalt og kritisk fett 
for laksen i Fraser Canyon, kalt Hell's Gate, hvor 
elva nærmest kun er ei 300 meter lang renne med 

en bredde på bare 34 meter pA det smaleste. 
Utiyilinga av stein ble katastrofal for laksevan- 
dringa. Rekordfangst i 191 3 p6 31.000.000 wc- 
keye laks, sank til 1.800.000 i 1921. 

Laksetrapper i helvetesporten 

1 1937 etablerte de kanadiske og amerikanske 
myndighetene komiteen; 'International Pa& Sal- 
mon Flshenes CommiSianW: # r b e i ~ ~ W ~  
hjelpe laksen tilbake til gyteområdene. Laksetrap- 
pene i Hell's Gate utenfor Mission, et par timers 
@ring fra Vancouver, viser at arbeidet har IS(- 
kes. I den lille gullgraverbyen Yale er ei lakse- 
trapp etablert, og fA kilometer unna, i selveste hel- 
vetespotten, er et større anlegg. Lenger oppe i 
elva er ytterligere et anlegg pa plass. 

Statistikken viser at arbeidet er i ferd med 
iykkes. 1 1941 hadde kun 11 W laks nAdd frem i 
Qusnel-innsjesystemet. 1 1973 hadde antallet 0 ket 
til 250.000 enheter, og i 1981 ble 800.000 fisk 
registrert. I dag er Hell's Gate-trappene utnyttet 
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iklrs W: DM hswr River malnor inn og nnnei nnliprk pasom i en kdighst rr ni meter p r  se&nnd og rn vaibihig 
pb a61 kublkbwtw l ækanfkt, bar myndigheiene etableti m k m  for i hjelpe Irlwn nil nyiwmdiens. I 
for det de er verdt og& i turistsammenheng. 
Nede p& elvebredden er det etablert et opplys- 
ningssenter med utstilling om laksevandringen. 
Deler av utstillingen forteller om sockeye-laksens 
utvikling fra egg til gyteferdig laks. Omddet har 
restaurant der den nydelige laksen serveres i alle 
former. En souvemirbutikk der mokasiner og smA 
glass med gullstav forteller om et omdde med 
gullgraverli og indianentammer. Selv om det er 
indianerne som har hatt Fraser River som sin 
matkilde i utallige generasjoner, og som nærmest 
har frie fiskerettigheter i elva, er det en hvit 
mann, - eventyreren Simon Fraser - som dro 
reise ned elva i 1808, som fikk elva oppkalt etter 

Klekkerier iangs landeveien 

-ne Gooch arbeider ved Indi Creek Hatchety, 
et av myndighetenes mange yngelklekkerier. 1 1981 
ble klekkeriet etablert, og Gooch wrger for 
drive frem yngel fra lokale elver tilknyttet Fraser 
River-systemet. Elva har fem slag laks; pink, 
coho, SOd(eye, chum og chinook. 
I lepet av hrasten og tidlig vinter hentes gyteklar 

laks fra lokale cnd elver inn til i klekkeriet, hvor de 
er til fisken har gytt og eggene klekket. Klekkeriet 
ligger ved en liten elv, og noen individer finner 
seiv veien til trappene inn i anlegget. I løpet av en 
kort periode har anlegget millioner av smoR i tan- 
kene midt i landbruksomrildet i Dewdney - der 
myndighetene hjelper naturen. 
- Vi har om lag 800.000 coho-laks i 20-gram- 

StOrrelse* og 35°-000 chinod< i femgramsom*- Fraser Riven Viren o# sommeren 1999 har hatt mye huyete 
det, forteller Katilane Gooch et -av B ' k h  vannsiand enn vanlig og ilere ras er ggtl i omthdet rundt 
Cdumbias W klekkerier. - Det er nødvendig 3 Fraser Canyon. I Hell's Gate er det vanskelig A se 
hjelpe naturen, sier hun. laksetrappene p& prunn av unonnait hey vannfering. 



(J.21612-90 UTGAR) (J .22/00 UTG AR): 
Lov av lov av 17.desember 1976 nr 91 om Forskrift om fas&ttingav 
Norges økonomiske sone. kvoter ved vinterloddefisket i Barentshavet i 

2000. 

J21100 
(J. I 95/99 UTGAR) J~WOO 
Forskrift om reketidling - stenging av omril- (J.J 8/00 UTGAR) 
der i Barentshavet. kysten og i fjordene i Forskrift om Apning m.v. av vinterloddefisket 
Finnmark, Troms og Nordland. i Barentshavet i 2000. 

J.22/00 
(J. 1 4/00 UTG AR) J.3Wal 

Forskrift om fastsetting av faktor ved vinter- (J.21/00 UTGAR) 

loddefisket i Barentshavet i 2000. Fors ing - stenging av om&- 
der i , p& kysten og i fjordene i 

Jamo  
(J.8199 UTGAR) 
Forskrift om cegulering av fisket etter torsk 
med konvensjonelle redskap nord for 62 O n i 
2000 - godkjenning av farby i gruppe Il. 

J24/00 
(5.21 5/99 UTGAR) 
Forskrift om regulering av fi 
i EU-sonen, Færnry-sonen, 
vann, Norges skonomiske 
nen ved Jan Mayen i 2000. 

J55/00 
(J.238/99 UTGAR) 
Forskrift om regulering av vinte 
Barentshavet i 2000. snurrevad - stenging a i  omr&de p& kys- 

v Finnmark innenfor 4 

J a m  - 
(5.1 94/99 UT'AR) 
Forskrift om regulering av fiske med torske 
Ml og snurrevad - Stenging av omrilder i J.34/00 

Barentshavet og kysten av Finnmark (J.233/99 UTGAR) 

utenfor 4 nautiske mil. Forskrift om regulering av fisket 
vårgytende sild i 2000. 

eiter norsk 

I J.27n)O 
(5.1 44/99 UTGAR) ~.35/00 
Forskrift om fastcetting av faktor ved fiske (J.31100 UTGAR) 
etter lodde ved Grnrnland, Island og Jan May- Forskrift om Apning m.v. av vinterloddefisket 
en i sesongen 1999-2000. i Barentshavet i 2000. 
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Kystdrift AS 
v/Ame Bye 
Myre 

Fisket elter torsk med 
k ~ ~ ~ ~ @ ~ l l e r e d s k a p .  

Aksjeselskap under stiitelse 
vlJim Einarsen 
Myre 

F&el etter torsk med 
konvensjonelleredskap. 

Stokke Senior AS 
vEunnar Stokke 
Larsnes 

Fisket eiter torsk med 
konvensjonelleredskap. 

Aksjeselskap under stiftelse 
vKe j e  Fagervdl 
Skodje 

Aksjeselskap under stiitelse 
vmoy Vea 
Valdemy 

F i  etter torsk med 
konvensjonelle redskap. 

- Aksjeselskap under stiitelse -lh~dd*T-2-T Fisket e t t e r - W  med 
v/AS Andenes Havfiskeseiskap korivenspnelleredskap. 
Andenes 

Aksjeselskap under stiitelse 
V/ Nils Magnar Taranger 
TorangsvAg 

Ringnot- og kdmule- 
triyolhtelse. 

Aksjesekkap under stiitelse 
viTormund Grimstad 
Valdera y 

Fisket etter torsk med 
konvenspnelleredckap. 

Partrederi under stiftelse 
vhierrnod Eide 
Torsken 

Fisket etter torsk med 
konvensjonelle redskap. 

PIR Colbas DA 
viOle Svein Einebærholm 
Byrknesay 

Feet etter torsk med 
konvensjonelle redskap 

Tor Ketil Bergtun 
S a m y  

Fisket eiter t& med 
k o n m l l e  redskap. 

Saetring KS 
vlSvein Ole Sæaier 
Valderay 

Pm ~ y m y  Ans 
vEMnd Lokey 
Brattholmen 

Ringnot-, lodde-og 

NYBYGG 
Det opplyses nedenfor hvem som har f& ervetvsleyve, i a m  navn og registreringsnummer, samt hvilke fangst- 
l6yve som er tildek 

Reder 

Tromse Fryseri og KNleanlegg AS 
Harstad 

Reke- og torskeWC 
tillatelse. 

Flekkefjord Fiskeriselskap AS 
viiiendrik Roukema 
Fiekkefjord 



NYBYGG 
Det opplyses nedenfor hvem som har Mtt e m s l e y w ,  fart6yets navn og registreringsnummer, samt hvilke fangst- 
leyve som er tildelt 

Reder 

Endring av sitarreise p i  nybygg 

I Aksjeselskap under stiitelse 
vlErling og Eivind Gaugstad 
El l inpy 

Farbyet har ikke 
konsesjoner i fisket. 

Endring av lastevolum for nybygg 

Halten KS 
FosnavAg 

I 
Overbring av konseBjon for oppdrett av kveit 

I Eier 

Strandba Seafarm AS / _s 

Tiiger eier 

Sverre Strandbe 

I Overbring av konsesjon n. oppdrett av matfisk av laks og arret 

I Eier Tidligere eier 

I Kvamy Fiskeoppdrett AS 
Kvarey 

Sleneset Fiskeoppdrett AS 

Aga Aurefann AS 

I Overfering av konsesjon for oppdrett av dralldyr 

Bangsundckjell v/Erling Bremer 

Anwreg.nr.  

I Eieindring i Retor AS, eier av fa-t = R e t o r ~ K M I R  

I Navn Kommune 

I Raymond Olsen 
Tommy Nilsen 

l 

Leknes 
Senjahopen 

NTln1.302, 303,304 

Max pr. dr 

Eierendring i eiersammensetningen i Tdlkompaniet AS, som eier ~MarandiaR-SES 

Navn Kommune Eierandel 

Lel Espnes 
AH Olav Sæstad 
Svein Arild Leidland 
Ove Noreng 
Kjell Espnes 
Magne Te je  Skadberg 
Roger Noreng 
Svein Utheim 
Kjell Svanes 
Alf sæstad 
Ame Fagetteim 
Ernst Blakstad 
Bjem Gunnar Hammersmark 
Stig Utheim 
Leif Mong 
Erling SkAtay 
Egersund Fiskeriselskap AS 
%r-Rogaland Fiskeri Invest AS 

Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 
Egersund 



Avslag 

Reder 

Seiskap under stiffelse 
v/ouarOkifsen 
Henningsvær 

PIR Fid<enes ANS 
vi Jan Mre Fiskerstrand 
F- 

Nordnes AS 
v/Tormund Grimstad 
v- 

Seiskap under stiiteise v. 
SenjaMariomeKompetanseAS 

Saknad om avgrenset nordsj~latelse for aMS CapricenR-13-ES, 
ad& i medhoid av w 1  i tr8ilfarsknften. 

Etter A ha M i  vurdert med utgangspunkt i forskrift av 29.juni 1984. om 
adgangen ti1 a drive tralficke etter reker (mkeWforckriffen). finner ikke 
iiskeridimkbxatet A kunne gi tilsagi om overfering av reketrblolhtelse fra 
*Henningsvær*N-415-V ti l aGjesund=W-G 

FiskeridireMoratet avsi& Deres saknad i me&oid av annet ledd ifor- 
skrift av 17.desember 1999 om adgang til A deiia i fisket etter torsk, hyse 
og sei m.v. for farby p& 28 meter sbrcte lengde og over som Mer med 
konvensjonelle redslcap i 2000. 

Saknad om seiti.BIWlateise for - S o i h e i d ~  til uislaiftning av -Nordnes= 
avclas i medhold av Mlfwslmffen av 12.desmber 1986 57-2 jfr. 3 7-1. 
Fiskeridirektoratet har bakgtunn av ovennevnte funnet at det ikke er 
tiisbkkelig driftsgunnlag for omsakte fartay. 

Etter de geldende bestemmelser i w 1 0 og 1 3, m&te 
seknadene m sellangstillateise og dmtditillatelse avsl&. 

Framtidas vekst har basis i havet: 

Fiskeridepartementet etablerer 
sekretariat for verdiskaping 

- Flere fagmiljøer har den senere tiden konstatert tikk for å kunne utløse det omfattende potensialet 
at den fremste muligheten for økt verdiskaping i som ligger i havets mangfoldige ressurser. 
Norge i tiårene som kommer ligger i fisken og Sekretariatet for verdiskaping skal koordinere og 
havbruk og i utnyttelse av de manne ressurser i styrke innsatsen. Sekretariatet skal identifisere 
vid forstand. Havets verdier kan med årene avlø- områder for vekst og forskningsinnsats, og vur- 
se oljen som Norges viktigste inntekstkilde. På dere virkemiddelapparatet, forvaltningens eget 
denne bakgrunn vil Fiskeridepartementet oppret- lov- og regelverk og organiseringen - med sikte 
te et eget sekretariat for verdiskaping. som f i r  i p i  A fremme konkurransedyktige rammevilkår for 
oppgave å drive utredning og å samordne arbei- nærignslivet, sier Lars Peder Brekk. 
det med sikte på å utløse verdiskapingspotensia- Brekk understreker den store betydning det 
let i mann sektor, sier fiskeriminister Lars Peder har for Norge som velferdsstat at en blir i stand til 
Brekk. å virkeliggjare verdiene fra havet. Synkende olje- 

Norge er nå verdens største fiskeeksporteren- inntekter vil om noen år føre til at det oppstår et 
de nasjon, med en samlet eksporiverdi av norsk gap mellom statens inntekter og kostnadene ved 
sjømat i 1999 på 30 milliarder kroner. Mer enn en å videreføre velferdsstaten p i  et høyt nivå. Inn- 
tredjedel av dette er oppdrettslaks. Fiskeriminis- tektene fra mann sektor vil være det viktigste 
ter Brekk viser til at tall i størrelse 100 til 200 milli- bidraget for å fylle dette gapet. Brekk ser vekst- 
arder kroner er lansert som en mulig inntekt fra muligheter på alle marine områder - i de tradisjo- 
næringer basert på de levende ressursene i nelle fiskeriene, i havbruk og havbeite og innen 
havet de kommende 20 til 30 årene. Dette er et nye områder som utnytting av biprodukter, bio- 
mål han ønsker å være med og sette og å arbei- teknolgi og utnyttelse av det særegne genmateri- 
de fra mot. alet som finnes i våre havområder. En bred sat- 

I 
-Jeg ser det som en stor oppgave for Fisken- sing på økt verdiskaping på det manne området 

departementet, i samarbeid med andre departe- vil også kreve betydelig innsats i markedsarbeid 
menter og næringslivet, å utvikle en helhetlig poli- og i forskning og utvikling. 




